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Budynek z różnymi funkcjami
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Znane postaci wśród gości
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prZy pełnej sali
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Okolicznościowe granie
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aktywności niGdy Za wiele
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Na oświatę środków nie szczędzą
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prZyjaZna edukacja
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Czas noworocznych spotkań

jasełka i kolędy 
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Niemal w każdej gminie w powiecie bielskim 
systematycznie realizowane są kolejne in-
westycje w infrastrukturę drogową. Zadania 
te, często finansowane przy wykorzystaniu 
środków skutecznie pozyskiwanych przez sa-
morządy, w oczywisty sposób przekładają się 
nie tylko na komfort, ale również rzutują na 
bezpieczeństwo pieszych oraz kierowców. Co 
istotne, w wielu przypadkach przedsięwzięcia 
te wyczekiwane są przez lokalne społeczności.
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koncerty aniołów Gracji
Tancerki Akademii Mażo-

retek „Gracja” na przełomie 
roku dwukrotnie wystąpiły 
z koncertami dla rodziców oraz 
wszystkich, którzy wspierają 
młode artystki.

Dziewczęta wystąpiły 
w przepięknych, różnobarwnych 
strojach. Widzowie mogli zoba-
czyć układy mistrzowskie, przy-
gotowane w 2023 roku, ale także 

debiuty z myślą o tegorocznych 
Mistrzostwach Polski. Rozpo-
częto przepięknym, dostojnym 
polonezem, który zatańczyły 
wszystkie tancerki Akademii, 
od najstarszych aniołów senio-
rek po najmłodsze aniołki „Baby 
Gracja”. Widowiska taneczne 
zaprezentowano w Gminnym 
Centrum Działań Twórczych 
w Pisarzowicach. (DW)                                                                                                        

realiZacja wyborcZych obietnic
Przybiera na sile konflikt 

między koalicją rządzącą, 
jaka uformowała się po paź-
dziernikowych wyborach 
parlamentarnych, a ustępu-
jącą władzą Zjednoczonej 
Prawicy. – Prawda jest tam, 
gdzie jest, a nie tam, gdzie 
niezadowoleni z wyborczych 
rozstrzygnięć chcieliby, aby 
była. Dlatego nie możemy 
ustąpić podejmując pewne 
trudne decyzje. Olbrzymia 
grupa Polek i Polaków ocze-
kuje od nas tego, abyśmy do-
trzymali złożonych obietnic, 
również tych związanych 
z rozliczeniem poprzedników 
– uważa Mirosława Nykiel, 
która kolejną już kaden-
cję sprawować będzie man-
dat poselski.

Mirosława Nykiel pod-
kreśla, że wyniki wyborów 
nie pozostawiają wątpliwo-
ści. Znacząca większość spo-
śród tych, którzy wzięli udział 
w głosowaniu opowiedziała 
się za koniecznością zmian. 
Na partie, które w ramach ko-
alicji sprawują obecnie wła-
dzę, wskazało przeszło 11,5 
mln wyborców (Zjednoczona 
Prawica zdobyła nieco ponad 

7,6 mln zł). – To bardzo duży 
społeczny mandat do podej-
mowania takich działań, któ-
re zakończą ostatecznie okres 
chaosu i bałaganu. Przypomnę, 
że jednym z naszych głównych 
postulatów było szybkie roz-
liczenie poprzedniej władzy 
i wykazanie wszelkich nie-
prawidłowości, jakie miały 
w ostatnich latach miejsce. 
Podczas dziesiątek spotkań 
z ludźmi w różnych regionach 
kraju taki temat podnoszony 
był właściwie najczęściej – 
mówi posłanka Platformy Oby-
watelskiej.

Spore zawirowania społecz-
ne wzbudziły pierwsze decyzje 
rządu, na czele którego stanął 
Donald Tusk. Skazanie dwóch 
posłów Prawa i Sprawiedliwo-
ści, głębokie zmiany personal-
ne w Telewizji Publicznej czy 
w prokuraturze, błyskawiczne 
rozpoczęcie działań komisji 
śledczej ds. wyborów koperto-
wych – to tematy, które społe-
czeństwo wyraźnie podzieliły. 
– Jest też cała masa innych 
kwestii, które nie każdy potra-
fi obiektywnie ocenić. Mamy 
szereg instytucji alternatyw-
nych do tych działających 
zgodnie z konstytucją, które 

poprzednicy stworzyli. Fatal-
ne jest nieprzestrzeganie trój-
podziału władzy. Przebrnięcie 
przez ten cały bałagan wyma-
ga często rozwiązań zdecydo-
wanych i postępując uczciwie 

wobec naszych wyborców nie 
ma możliwości, aby z tej dro-
gi ustąpić – dodaje Mirosła-
wa Nykiel.

Koalicja rządząca rozpo-
częła też od pierwszych ty-

godni realizację postulatów 
wyborczych. Świadczenie 
„500 plus” nie tylko nie zosta-
ło odebrane, ani ograniczone, 
ale od stycznia wypłacone jako 
„800 plus” na każde dziecko. 
Zachowany został dotychcza-
sowy wiek emerytalny, za-
bezpieczone środki na tzw. 
babciowe i finansowanie „in 
vitro”, a w połowie stycznia 
również zatwierdzone pod-
wyżki dla nauczycieli. Począt-
kujący otrzymają 33 procent 
podwyżki, pozostali na po-
ziomie 30 proc. W stosownej 
ustawie znalazły się także re-
gulacje związane z przekaza-
niem środków na podwyżki 
wynagrodzeń dla nauczycieli 
przedszkolnych. Powiększone 
pensje mają zostać wypłaco-
ne do końca marca z wyrów-
naniem od 1 stycznia 2024 r.

Posłanka PO za szczególnie 
istotne uważa inicjatywy, które 
mają wspomóc małych i śred-
nich przedsiębiorców two-
rzących ponad 50 proc. PKB. 
Płatny urlop dla prowadzących 
jednoosobową działalność 
gospodarczą czy chorobowe 
wypłacane pracownikowi od 
pierwszego dnia przez Zakład 
Ubezpieczeń Społecznych 

to rozwiązania wyczekiwa-
ne przez środowisko. – Pracy 
jest bardzo dużo, a dla mnie 
zawsze region, z którego się 
wywodzę, był najważniejszy. 
To się nie zmienia. Nie ma ty-
godnia, abym nie spotykała się 
z przedsiębiorcami i osobami, 
które Polski Ład najzwyczaj-
niej skrzywdził. Wymaga to 
działań pilnych, ale niestety 
przy pewnych zastanych uwa-
runkowaniach od razu wszyst-
kiego zrobić się nie da. Już 
natomiast widać, że danych 
obietnic konsekwentnie dotrzy-
mujemy – zauważa posłanka.

W bieżącej kadencji Mi-
rosława Nykiel pełnić będzie 
obowiązki zastępcy przewod-
niczącego Komisji Gospo-
darki i Rozwoju oraz członka 
Komisji ds. Energii, Klimatu 
i Aktywów Państwowych. – 
Zamierzam też mocno anga-
żować się w sprawy bliskie 
naszym samorządom. Je-
stem już po kilku spotkaniach 
w gminach, aby poznać potrze-
by i oczekiwania, a jednocze-
śnie dopomóc w rozwiązaniu 
problemów, które rzutują na 
funkcjonowanie lokalnych 
społeczności – mówi posłan-
ka Mirosława Nykiel. (R)
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Futbolowa laurka dla babci i dZiadka

W Kaniowie młodzi zawodni-
cy rozegrali VII Turniej z oka-
zji Dnia Babci i Dnia Dziadka. 
Oczywiście tych ostatnich nie 
mogło zabraknąć wśród kibi-
ców dopingujących swoich ulu-
bieńców.

„Nasze wnuki w piłkę grają, 
dziadkom radość tym sprawia-
ją!” – transparent tej treści można 
było zauważyć w hali sportowej 
w Kaniowie podczas jedynego 
w swoim rodzaju turnieju. W so-
botę i niedzielę 20 i 21 stycznia 
trwały dziecięce i młodzieżowe 
rozgrywki zorganizowane z okazji 
Dnia Babci i Dnia Dziadka. Tym 
razem walczyło ponad 30 dru-
żyn, w kategoriach wiekowych 
skrzatów, żaków, orlików i mło-
dzików, z gminy Bestwina oraz 
sąsiednich miejscowości.

– Grało z nami kilkuset mło-
dych ludzi, piłkarzy i piłkarek 

– mówi organizator, trener mło-
dzieżowych drużyn LKS „Prze-
łom” Kaniów Mariusz Cupriak. 
– Szacuję ich liczbę na ok. 450 za-
wodników, a babć i dziadków na 
trybunach mieliśmy zapewne dru-
gie tyle! Z tego miejsca dziękuję 
za wspaniały doping, za obecność 
i bezinteresowne zaangażowanie 
– dodaje.

Turniej objęła wsparciem i pa-
tronatem Gmina Bestwina z wój-
tem Arturem Beniowskim, bogato 
zaopatrzony bufet oferował gorą-
ce napoje, jak również upieczone 
przez rodziców ciasta. Nie obyło 
się bez pomocy sponsorów, sę-
dziów, trenerów i działaczy dba-
jących o to, by dwa dni zmagań 
upłynęły w przyjemnej atmosfe-
rze. Po każdej serii turniejowej 
dokonano podsumowania, wrę-
czenia trofeów i nagród indywi-
dualnych dla wyróżniających się 
zawodników. (UGB)
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Zuchy na scenie
Młodzi podopiecz-

ni 22 Grunwaldzkiej 
Gromady Zuchowej 
„Leśne Duszki” z Ja-
worza zaprezentowali 
w sobotę 13 stycznia 
wyjątkowe przedsta-
wienie jasełkowe.

T o  b y ł  w s p a n i a -
ły wieczór w jeszcze 
świątecznej i rodzinnej 
atmosferze. Co do tego 
zgodne były nie tylko 
zuchy, wcielające się 
podczas jasełek w rolę 
aktorów, ale też licz-
nie przyglądający się 
ich występom rodzice 
i dziadkowie. Premierę 
przedstawienia poprze-
dziły zresztą wspólne 
próby, dzięki którym 
dzieci doskonale znały 

swoje zadania do wy-
konania. Nie zabrakło 
wyją tkowej  oprawy 
muzycznej oraz dbało-
ści o wszelakie detale 
czysto techniczne i de-
koracyjne.

Gromada miała rów-
nież tego dnia gości. Ja-
sełkom przyglądali się 
m.in. pełniąca funkcję 
wójta gminy Jaworze 
Anna Skotnicka-Nędzka, 
przedstawiciele Komen-
dy Hufca Beskidzkiego 
– dh. hm. Zdzisław Ko-
necki wraz z żoną dh. hm. 
Renatą Jękal-Konecką, 
kadra zaprzyjaźnionych 
jednostek z hufca oraz 
druhowie 4 Beskidzkiej 
Drużyny Harcerzy im. 
Cichociemnych z Biel-
ska-Białej. (M)
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cZas na pracę, nie iGrZyska
Chaos i brak meryto-

rycznej pracy nad sprawa-
mi ważnymi dla Polaków, 
zamiast tego polowanie na 
PiS – tak opisuje pierwsze 
tygodnie nowej kadencji par-
lamentu poseł opozycyjnego 
Prawa i Sprawiedliwości Sta-
nisław Szwed. – Głoszone są 
sprzeczne oświadczenia co do 
wielu spraw z dziedziny poli-
tyki społecznej, niektóre bar-
dzo niepokojące – zaznacza.

Budżet państwa na 2024 r. 
został przyjęty. – Mimo wcze-
śniejszych różnych sprzecz-
nych zapowiedzi, zachował 
się w nim program 800 plus, 
na który jeszcze nasz rząd 
zarezerwował ok. 60 mld zł. 
Pozostawiono również pienią-
dze na wypłatę tegorocznych 
13. i 14. emerytur, ale w tym 
przypadku brak już jedno-
znacznych deklaracji, czy to 
wsparcie dla seniorów zosta-
nie zachowane – mówi Stani-
sław Szwed.

Jego zdaniem ze strony rzą-
dowej koalicji brakuje jasnej 
wizji całej polityki społecz-
nej, a jej działania w tym za-
kresie podporządkowane są 
doraźnym sondażom opinii 

społecznej i swojego najtward-
szego elektoratu. – Nowy rząd 
przyjął wprawdzie budżet, ale 
biorąc pod uwagę, że to my go 
przygotowaliśmy, trudno mó-

wić o podjęciu merytorycznej 
pracy. Większość sejmowa 
nie planuje pracy dla komisji 
sejmowych. W tej kadencji 
Komisja Polityki Społecz-

nej i Rodziny, której jestem 
członkiem, spotkała się za-
ledwie dwukrotnie. Po tam-
tej stronie nie widać chęci do 
pracy, zamiast tego odbywa-
ją się igrzyska z siłowym za-
jęciem mediów publicznych, 
czy uwięzieniem posłów Zjed-
noczonej Prawicy – mówi Sta-
nisław Szwed.

On sam szczególnie zain-
teresowany jest pracą właśnie 
w sprawach polityki społecz-
nej, rodzinnej i senioralnej. Są 
to dziedziny, którymi w par-
lamencie zajmuje się od prze-
szło 20 lat, a przez poprzednie 
dwie kadencje także jako wi-
ceminister rodziny i polityki 
społecznej. – Jak dotąd obec-
ne Ministerstwo przedstawiło 
na posiedzeniu Komisji infor-
mację o sytuacji osób starszych 
w Polsce w 2022 r., przygo-
towaną jeszcze przeze mnie 
w 2023 r. To dobrze, że ko-
rzysta się z dorobku poprzedni-
ków, zwłaszcza w pierwszym 
okresie rządów, ale niepokoi, 
że ciągle nie ma szczegóło-
wych planów pracy w tych 
ważnych dla Polaków dzie-
dzinach – dodaje poseł.

Niepokojące jego zdaniem 
są pojawiające się wypowiedzi 

członków rządu. Jedną z nich 
był wywiad dla portalu wp.pl 
Katarzyny Kotuli, minister 
ds. równości, gdzie uznała za 
nieuniknioną dyskusję o zrów-
naniu wieku emerytalnego ko-
biet i mężczyzn. – Kancelaria 
Premiera wprawdzie zaprze-
czyła, aby zrównanie wieku 
emerytalnego czy jego pod-
noszenie było w planach rzą-
du, ale dowodzi to tylko tego, 
że obecnie rządząca koalicja 
w wielu ważnych kwestiach 
nie ma wspólnego stanowi-
ska. A więc w każdej chwili 
mogą się pojawić niekorzyst-
ne dla Polaków rozwiązania – 
mówi Stanisław Szwed. – To 
wystarczający powód, aby 
domagać się przedstawienia 
całościowych planów pracy 
większości sejmowej na całą 
kadencję. Zamierzamy w tej 
kwestii konsekwentnie do tego 
dążyć, alarmując o pojawia-
jących się zagrożeniach dla 
właściwej polityki społecz-
nej – dodaje.

Poseł z Podbeskidzia przy-
pomina, że przywrócenie 
obecnego wieku emerytalne-
go – a więc 60 lat dla kobiet 
i 65 dla mężczyzn z 67 wpro-
wadzonych przez poprzednią 

koalicję PO-PSL – było jedną 
z pierwszych decyzji Prawa 
i Sprawiedliwości po objęciu 
rządów w 2015 r. – Ponowne 
wywoływanie dyskusji o zrów-
naniu wieku emerytalnego to 
wprowadzanie chaosu w życie 
społeczne. Udowodniliśmy, że 
poprzez odpowiedzialną poli-
tykę można chronić najsłabsze 
grupy, w tym emerytów, jed-
nocześnie pozostawiając im 
decyzję, czy po osiągnięciu 
wieku emerytalnego zamie-
rzają dalej pracować – mówi 
poseł Prawa i Sprawiedliwości.

Stanisław Szwed podkre-
śla, że sytuacja osób w wieku 
przedemerytalnym jest niezwy-
kle zróżnicowana, dlatego to 
do nich – po indywidualnym 
uwzględnieniu swojego stanu 
zdrowia, sytuacji rodzinnej 
czy innych osobistych czynni-
ków – powinno należeć ostat-
nie słowo w sprawie przejścia 
na emeryturę. – Są inne roz-
wiązania, aby zachęcić takie 
doświadczone osoby do po-
zostania na rynku pracy. Nasz 
rząd w tym celu m.in. wprowa-
dził „zerowy” PIT dla pracują-
cych emerytów mieszczących 
się w pierwszym progu podat-
kowym – przypomina poseł. (Ł)
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nowe ramię c rtG
Pół miliona zł koszto-

wało nowe urządzenie me-
dyczne, o które wzbogaciło 
się wyposażenie Szpitala 
Pediatrycznego w Biel-
sku-Białej. Będzie ono 
wykorzystywane podczas 
operacji umożliwiając kon-
trolowanie ich przebiegu.

Zakończono postępowa-
nie przetargowe oraz sfi-
nalizowano zakup nowego 
ramienia C RTG dla bloku 
operacyjnego Szpitala Pe-
diatrycznego w Bielsku-
-Białej. Nabycie go w dużej 
mierze wynikało z faktu, iż 
tego typu urządzenie znaj-
dujące się dotąd na wypo-
sażeniu dziecięcej placówki 
medycznej zostało wyprodu-
kowane w 2007 roku i było 
już mocno awaryjne. Zakup 
był tym bardziej uzasadnio-
ny, że Szpital Pediatryczny 
– kierując się potrzebami 
małych pacjentów – zwięk-
szył liczbę planowych za-
biegów operacyjnych, gdyż 
spora ich część była w nie-
dalekiej przeszłości odracza-
na z powodu pandemii.

Nowe ramię  C  RTG 
kosztowało 499 500 zł, 
z czego 323 500 zł to środki 
z dotacji z budżetu Powia-

tu Bielskiego oraz z gmin: 
Czechowice-Dziedzice, Ja-
worze, Bestwina, Buczko-
wice, Jasienica, Porąbka, 
Wilamowice, Wilkowice 
i Kozy, kolejne 119 500 zł to 
finansowe wsparcie udzie-
lone przez Powszechny Za-
kład Ubezpieczeń S.A., 
50 000 zł wsparcie z Mia-
sta Bielska-Białej, a 6 500 
zł środki własne szpitala. 
– Na przestrzeni ostatnich 
lat obserwujemy znaczą-
cy wzrost urazów u dzieci, 
wymagających interwencji 
operacyjnej. Dlatego ramię 
C RTG bez wątpienia stano-
wi ważną część wyposażenia 
naszego bloku operacyjnego, 
gdzie wykonywane są pro-

cedury z zakresu ortopedii 
i traumatologii. Sprzęt ten 
pozwala na wykonywanie 
zdjęć dowolnego obszaru 
ciała pacjenta znajdującego 
się na stole operacyjnym, 
umożliwiając tym samym 
kontrolę przebiegu i wyni-
ku operacji w dowolnym 
momencie. Ramię C RTG, 
którego dotąd używaliśmy, 
miało już swoje lata, stąd 
decyzja o jego wymianie na 
obecne, nowsze oraz lep-
sze jakościowo urządzenie 
– mówi lek. med. Mirosław 
Harężlak, ordynator Oddzia-
łu Chirurgii Dziecięcej oraz 
zastępca dyrektora Szpita-
la Pediatrycznego do spraw 
Lecznictwa. (SzP)
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medal od ZwiąZku
Gmina Jaworze otrzymała 

jubileuszowy medal Związku 
Gmin Wiejskich Rzeczpospo-
litej Polskiej.

W 2023 roku obchodzony 
był jubileusz 30-lecia dzia-
łalności tego Związku. Z tej 
okazji wybity został specjalny 
jubileuszowy medal pamiątko-
wy. Jeden z egzemplarzy trafił 
do gminy Jaworze.

Krzysztof Iwaniuk, prze-
wodniczący Związku, w piśmie 
skierowanym do Jaworza na-
pisał: „Wypełniając wolę Za-
rządu, przesyłam tenże medal, 
ciesząc się z faktu, iż Państwa 
Gmina współtworzy ZGWRP 
i wraz z innymi samorządami 
stanowi o tym, że jesteśmy naj-
liczniejszym stowarzyszeniem 
samorządowym w Polsce. (...) 

Niech medal ten przypomina 
o latach działalności na rzecz 
poprawy funkcjonowania sa-
morządności i rozwoju obsza-
rów wiejskich.” (UGJ)
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Z patriotycZnym prZesłaniem
Tradycyjnie początkiem roku 

w Porąbce obchodzono kolej-
ną, już 161. rocznicę Powsta-
nia Styczniowego.

W niedzielę 21 stycznia o go-
dzinie 11. odprawiona została 
uroczysta msza święta w ko-
ściele parafialnym w Porąbce. 
Po niej nastąpiło złożenie kwia-
tów w kaplicy św. Urbana przy 
tablicy wmurowanej na upa-

miętnienie 50. rocznicy Po-
wstania Styczniowego. Dalszą 
część dnia, któremu towarzy-
szyła patriotyczna atmosfera, 
kontynuowano na spotkaniu 
noworocznym w Domu Kultury 
w Porąbce, gdzie wykład histo-
ryczny poprowadził Krzysz-
tof Chodorowski.

Jak przyznaje poseł Przemy-
sław Drabek, sprawujący hono-

rowy patronat nad wydarzeniem, 
to była wartościowa okazja do 
spotkania tych środowisk, któ-
rym na co dzień bliskie sercu są 
patriotyczne idee. – Dlatego tak 
cenne jest zaangażowanie mło-
dzieży, na które i teraz mogli-
śmy liczyć. Członkom Polskiego 
Towarzystwa Gimnastycznego 
Sokół z Czernichowa należą się 
szczególne podziękowania za 
ich bezinteresowną aktywność 
– mówi poseł. (MA)
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NSZZ „Solidarność” Regionu Podbeskidzie

skontaktuj się Z nami

468 osób do Zwolnienia…

Fca powertrain w likwidacji!
Zakład FCA Powertrain w Bielsku-Bia-

łej od początku stycznia 2024 roku znajduje 
się w stanie likwidacji. Zwolnienia grupowe 
mają objąć całą, 468-osobową załogę i trwać 
od lutego do grudnia 2024 roku.

Związki zawodowe poinformowano o tym 
3 stycznia na spotkaniu z likwidatorem FCA 
Powertrain, Andrzejem Tokarzem, wcześniej-
szym dyrektorem tej spółki. – To, co się stało, 
nie jest zaskoczeniem, choć do końca mieliśmy 
nadzieję na inne rozwiązanie. Ale nawet naj-
gorsze informacje są lepsze niż dotychczasowa 
niepewność, która rodziła strach o przyszłość. 
Będziemy walczyć o jak najlepsze warunki dla 
zwalnianych. Myślę, że odprawy nie będą gor-
sze niż dla tych, którzy odchodzili w zeszłym 
roku – zapowiada Wanda Stróżyk, szefowa fia-
towskiej „Solidarności”.

– Zdajemy sobie sprawę, że dla wielu na-
szych pracowników, którzy całą swoją karierę 
zawodową związali z bielsko-bialskim zakła-
dem, to dramatyczna sytuacja – mówi Wanda 
Stróżyk. – Obecnie będziemy – jako związek 
zawodowy „Solidarność” – koncentrować się 
na wynegocjowaniu dla pracowników jak naj-
lepszych warunków odejścia z pracy, czyli do-
datkowych odpraw lub zapewnieniu im pomocy 
i wsparcia firmy w znalezieniu zatrudnienia 
w zakładach Stellantis w Tychach, Gliwicach 

i Skoczowie. Oczekujemy, że nowy pakiet dla 
pracowników nie będzie ustępował temu, któ-
ry udało nam się wynegocjować rok temu.

9 stycznia 2024 r. rozpoczęły się rozmowy, 
które – zgodnie z przepisami ustawy o szczegól-
nych zasadach rozwiązywania z pracownikami 
stosunków pracy z przyczyn niedotyczących 
pracowników – mają doprowadzić do zawarcia 
porozumienia dotyczącego kwestii związanych 
ze zwolnieniami grupowymi, w tym wysoko-
ści odpraw.

W chwili zamykania numeru nie były jeszcze 
znane ustalenia związkowców z pracodawcą. – 
Odprawy na pewno nie powinny być gorsze niż 
te, które wynegocjowaliśmy w ubiegłym roku. 
Przypomnijmy, że były one wysoko ocenione 
przez pracowników – podkreśla Wanda Stró-
żyk. (tySol.Pl)

podwyżki w bielskich dps-ach

Zakończyła się akcja protestacyjna 
w trzech Domach Pomocy Społecznej w Biel-
sku-Białej. Były to: DPS przy ulicy Żywiec-
kiej, Dom Nauczyciela w Cygańskim Lesie 
oraz Dom Pomocy Społecznej dla Przewlekle 
Chorych w Komorowicach.

Rozmowy dotyczące podwyżek płac w ko-
morowickiej placówce trwały pół roku. Związ-
kowcy zagrozili strajkiem i przeprowadzili 
referendum strajkowe. W pozostałych dwóch 
placówkach akcja protestacyjna trwała od kil-
ku tygodni.

„Solidarność” już w czerwcu ubiegłego roku 
wystąpiła do dyrekcji DPS-u w Komorowicach 
z postulatem wprowadzenia podwyżek wynagro-
dzeń w kwocie 1500 zł brutto od 1 lipca 2023 
roku. W wyniku braku porozumienia 23 paź-
dziernika rozpoczęła akcję protestacyjną.

Pracownicy skarżyli się nie tylko na niskie 
wynagrodzenia, ale także na nadmiar pracy 
spowodowany brakami chętnych do pracy. – 
Braki kadrowe sprawiają, że ilość wykonywa-
nej pracy jest ponad nasze siły i możliwości 
zarówno fizyczne, jak i psychiczne – podkre-
ślała Wiesława Maciejowska, przewodnicząca 
„Solidarności” w komorowickim DPS-ie.

W styczniu 2024 roku, po negocjacjach 
z przedstawicielami miasta Bielsko-Biała, 
stronom udało się dojść do porozumienia. 
Wedle jego zapisów pracownicy trzech biel-
skich DPS-ów mają otrzymać od 1 stycznia 
2024 roku 600 zł netto podwyżki i dodatek 
za wysługę lat. Wedle wyliczeń miasta śred-
nia pensja po podwyżkach ma wynieść około  
5 200 zł brutto.

Kolejne rozmowy płacowe zaplanowano na 
koniec lutego br.

noworocZne Zmiany
W styczniu 2024 roku weszło w życie kil-

ka istotnych zmian, które poprawią sytuację 
pracowników, szczególnie tych najgorzej wy-
nagradzanych.

minimalna w Górę
Pracownicy zarabiający płacę minimalną od-

notują znaczny wzrost pensji. Ci, którzy dotąd 
mieli na umowie 3600 zł brutto, od 1 stycznia 
2024 roku zarabiają 4 242 zł (minimalna staw-
ka godzinowa wzrasta zaś do 27,70 zł), a od 1 
lipca – 4 300 zł (minimalna stawka godzinowa 
– 28,10 zł).

W związku ze wzrostem płacy minimalnej 
podwyżce ulegną również m.in. odprawy z tytu-
łu rozwiązania stosunku pracy w ramach zwol-
nienia grupowego.

Tu jeszcze ważna informacja: od 1 stycznia 
2024 r. z płacy minimalnej wyłączony został do-
datek za pracę w warunkach szkodliwych i pracę 
o szczególnym charakterze.

emerytury pomostowe
Kolejną zmianą, która wchodzi w życie 

z dniem 1 stycznia 2024 roku, jest uchylenie wy-
gaszającego charakteru emerytur pomostowych 
dla pracowników wykonujących pracę w warun-
kach szkodliwych i o szczególnym charakterze.

Teraz „ Solidarność” oczekuje, że politycy 
nareszcie poważnie zajmą się obywatelskim 
projektem w sprawie emerytur stażowych, któ-
ry złożyła w Sejmie w 2021 roku.

odlicZenie składki na rZecZ 
ZwiąZków Zawodowych

Zmieniają się także przepisy dotyczące 
rocznego limitu odliczenia od dochodu skła-
dek członkowskich na rzecz związków zawo-
dowych. Od 1 stycznia 2024 r. limit ten został 
zwiększony z 500 zł do 840 zł. Zdaniem „Soli-
darności” zmiana limitu to kolejny krok zrów-
nujący w uprawnieniach organizacje związków 
zawodowych z organizacjami pracodawców.
(opracowano na podstawie „tygodnika Solidarność”)

„solidarność” wywalcZyła podwyżki

w ciesZyńskiej lakmie
Przedstawiciele Organizacji Zakładowej 

NSZZ „Solidarność” przy Lakma SAT Sp. 
z o.o. informują, że niedawno zakończył się 
wszczęty we wrześniu ubiegłego roku spór 
zbiorowy w firmie. Podpisano porozumie-
nie, które, jak przekazują związkowcy, jest 
zadowalające dla całej załogi.

– Zderzyliśmy się z ogromnym doświad-
czeniem w sprawach negocjacyjnych ze strony 
przedstawicieli Zarządu naszego zakładu. Dla-
tego wielkie podziękowania należą się przed-
stawicielom z ramienia Regionu Podbeskidzie 
NSZZ „Solidarność”. Mamy tu na myśli koor-
dynatora Michała Marka, bo bez jego pomocy 
i doświadczenia bylibyśmy w niektórych kwe-
stiach bezradni. Także wielkie podziękowania 
dla mecenas Elżbiety Kamińskiej-Waluk, która 
merytorycznie wspierała nas podczas rokowań, 
służąc niesamowitą wiedzą w zakresie prawnym 
– przekazują związkowcy.

– Podejście pracodawcy różni się od podej-
ścia pracownika, pracodawca widzi koszty, my 
widzimy zyski. Naświetlenie potrzeb material-
nych pracownika i przypomnienie o ciągle wzra-
stających kosztach życia w naszym kraju, było 
jednym z bodźców, które chcieliśmy przekazać 
pracodawcy. Mamy nadzieję, że zaowocuje to 
w przyszłości i pracodawca spojrzy bardziej 

przychylnie na pracownika jak na człowieka, 
a nie jak na kolejny „słupek” w wykresie finan-
sowym – twierdzą.

W ramach świadczeń socjalnych proponowa-
no wprowadzenie tzw. „wczasów pod gruszą”, 
zmodyfikowanie dofinansowania mikołajek dla 
dzieci pracowników, poprzez przesunięcie gra-
nicy wieku, do którego mikołajki przysługują, 
utrzymanie świadczenia gwiazdkowego dla eme-
rytów i rencistów, utrzymanie zapomogi oraz do-
finansowanie imprez. Zaproponowano również 
podwyżki pracownikom, uzależnione w wyso-
kości od określonych, mierzalnych czynników. 
Wprowadzono ZFŚS z kwotą wyższą niż dotych-
czas przeznaczana na benefity pracownicze. Po-
szerzono wachlarz świadczeń dla pracowników. 
Uzyskane podwyżki wynagrodzeń pracowników 
uzależnione zostały od jasnych czynników, co 
zapobiega „spłaszczeniu wynagrodzeń”.

Przedstawiciele zakładowej „Solidarności” 
dodają, że udało się zachować merytoryczny po-
ziom dialogu z pracodawcą. – Mamy nadzieję, 
że wywalczone przez naszą organizację ugody 
i inne porozumienia dadzą naszym koleżankom 
i kolegom możliwość bardziej optymistyczne-
go spojrzenia w przyszłość, a także sprawią, 
że codzienna praca przyniesie więcej satysfak-
cji i stanie się mniej frustrująca – podkreślają 
przedstawiciele „Solidarności” w Lakmie.

osoby zainteresowane przynależnością do związku zawodowego „Solidarność” lub mające problemy w swoich zakładach pracy 
proszone są o kontakt z zarządem Regionu Podbeskidzie NSzz „Solidarność” lub terenowymi oddziałami naszego związku. 

zARzĄD REGIoNU PoDBESKIDzIE  
NSzz „SolIDARNoŚĆ”

43-300 Bielsko-Biała, ul. Adama Asnyka 19

Sekretariat 
tel. 33 812 67 90; e-mail: bbial@solidarnosc.org.pl

Dział Rozwoju związku 
tel. 530 760 060; 

tel. 33 812 67 90 
e-mail: drz.bbial@solidarnosc.org.pl

Dział Szkoleń 
tel. 33 812 67 52; e-mail: skarb.bbial@solidarnosc.org.pl

Dział Prawny 
tel. 33 812 67 53 ; e-mail: prawnicy.bbial@solidarnosc.org.pl

SIEDzIBy oDDzIAŁÓW

Cieszyn, ul. Głęboka 58 
Koordynator – Michał Marek tel. 609 436 566,  
e-mail: michal.bbial@solidarnosc.org.pl

oświęcim, ul. Śniadeckiego 21
Koordynator – Joanna Czerwik tel. 506 194 984,  
e-mail: j.czerwik.bbial@solidarnosc.org.pl

Skoczów, ul. Bielska 18 
Koordynator – Mariusz Niedbalski tel. 786 320 390,  
e-mail: zwiazkisummit@gmail.com

Żywiec - Sucha Beskidzka
Żywiec Al. Piłsudskiego 56
Koordynator – Łukasz lewandowski tel. 506 194 978,  
e-mail: sekr.bbial@solidarnosc.org.pl
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Finał konkursu historycZneGo

licealiści o „solidarności”
We wtorek 23 stycznia 

2024 roku w gmachu Zespo-
łu Szkół Ogólnokształcących 
w Bielsku-Białej odbyło się 
finałowe spotkanie XIII Pod-
beskidzkiego Konkursu Hi-
storycznego „Solidarni”.

„Niech zstąpi Duch Twój 
i odnowi oblicze ziemi. Tej 
ziemi…” – kto, gdzie i kie-
dy wypowiedział te słowa? 
Jak się nazywał pochodzący 
z Gilowic na Żywiecczyźnie 
student polonistyki UJ, który 
zginął w niewyjaśnionych oko-
licznościach 7 maja 1977 roku 
w Krakowie? Jak się nazywał 
główny organizator strajku 
w Wojewódzkim Przedsię-
biorstwie Komunikacyjnym 
w Bielsku-Białej w sierpniu 
1980 roku? Kto otrzymał Li-
teracką Nagrodę Nobla w 1980 
roku? Gdzie mieściła się straj-
kowa centrala podczas strajku 
generalnego podbeskidzkiej 
„Solidarności” w styczniu 
i lutym 1980 roku? Jak się na-
zywał przewodniczący pod-
beskidzkiej „Solidarności” 

skazany w marcu 1982 roku 
na 6 lat więzienia? Odpowie-
dzi na te i blisko czterdzieści 
innych pytań dotyczących hi-
storii Polski z lat 1976-1989, 
w tym także dziejów podbe-
skidzkiej „Solidarności”, znać 
musieli finaliści XIII Podbe-
skidzkiego Konkursu Histo-
rycznego „Solidarni”. W tym 
roku było ich dokładnie czter-
dziestu dziewięciu z siedemna-
stu szkół ponadpodstawowych 
Bielska-Białej, Cieszyna, Cze-
chowic-Dziedzic i Żywca. Byli 
to najlepsi z najlepszych, wy-
łonieni podczas szkolnych 
eliminacji, które zostały prze-
prowadzone 13 grudnia ubie-
głego roku.

Po rozwiązaniu testu (jego 
wyniki będą znane za kilka 
dni) uczestnicy finałowych 
zmagań wzięli udział w podsu-
mowaniu konkursu. Uczestni-
czyli w nim również: dyrektor 
gościnnej szkoły Dorota Siwik, 
przedstawiciele podbeskidz-
kiej „Solidarności” – skarb-
nik ZR Andrzej Kołodziejski 
oraz szefowa nauczycielskiej 

„S” Justyna Kurasiewicz i jej 
zastępca Błażej Dobrogoszcz, 
a także – jako świadek histo-
rii – dr Janusz Okrzesik. Spo-
tkanie, podobnie jak i cały 
konkurs, prowadził Artur Ka-
sprzykowski z katowickiego 
Oddziału Instytutu Pamię-
ci Narodowej.

Wszyscy goście zgodnie 
gratulowali uczniom i ich 
nauczycielom podjęcia tru-
du przygotowań do konkursu 
i uczestnictwa w jego finale. 
– Historia „Solidarności” jest 
trudna, ale i wspaniała. Dzięki 
temu konkursowi możecie ją 
lepiej poznać, poznać też bo-
haterów „Solidarności”, dzięki 
którym dziś żyjemy w wolnej 
Polsce – mówił do finalistów 
Andrzej Kołodziejski. Na za-
kończenie spotkania wszyscy 
finaliści i ich opiekunowie 
otrzymali dyplomy i upominki, 
ufundowane przez organizato-

rów konkursu – podbeskidzką 
„Solidarność” i katowicki Od-
dział IPN.

Organizowany od 2010 
roku Podbeskidzki Konkurs 
Historyczny „Solidarni” jest 
adresowany do młodzieży 
szkół ponadpodstawowych 
z terenu powiatów bielskiego, 
cieszyńskiego i żywieckie-
go oraz miasta Bielsko-Biała. 
Od początku jest to wspólne 
przedsięwzięcie katowickiego 
Oddziału IPN i podbeskidzkiej 
„Solidarności”. Finał zawsze 
odbywa się na przełomie stycz-
nia i lutego – dla upamiętnie-
nia podbeskidzkiego strajku 
generalnego „Solidarności”, 
który trwał od 27 stycznia do 
6 lutego 1981 roku. – W tym 
roku spotkanie zostało nieco 
przyspieszone ze względu na 
szkolne ferie, które rozpoczną 
się 29 stycznia – wyjaśniają or-
ganizatorzy.

noworocZne  
spotkanie 
opoZycjonistów

W sobotę 20 stycznia odbyło się 
w Bielsku-Białej noworoczne spo-
tkanie członków i sympatyków 
Stowarzyszenia „Podbeskidzie 
Wspólna Pamięć”, skupiającego 
głównie dawnych działaczy opo-
zycji antykomunistycznej.

Spotkanie rozpoczęło się od 
mszy św. odprawionej w bielskim 
kościele Najświętszego Serca Pana 
Jezusa, której przewodniczył gospo-
darz parafii ks. prałat Marcin Alek-
sy. Główną intencją była modlitwa 
za śp. Jana Frączka w 30. rocznicę 
jego śmierci. W mszy uczestniczy-

ły dzieci Janka oraz sztandar z jego 
macierzystej organizacji związko-
wej, „Solidarności” Fabryki Samo-
chodów Małolitrażowych.

Druga część spotkania odbyła się 
w przykościelnej Auli im. Świętego 
Jana Pawła II. Wzięło w niej udział 
około 50 osób. Wśród gości zna-
leźli się sekretarz podbeskidzkiej 
„Solidarności” Łukasz Lewandow-
ski oraz przewodniczący Śląskiej 
Wojewódzkiej Rady Konsultacyj-
nej do spraw Działaczy Opozycji 

Antykomunistycznej 
oraz Osób Represjo-
nowanych z Powodów 
Politycznych w Katowi-
cach Przemysław Miś-
kiewicz. Był to czas na 
wspomnienia, dyskusję 
o obecnej sytuacji oraz 
na wspólne kolędowa-
nie z zespołem „Fausys-
tem”.

solidarnościowa bibuła na wystawie

papierowa amunicja
W Bibliotece Uniwersytetu Bielsko-Bialskiego pre-

zentowana jest wystawa „Papierowa amunicja. Wy-
dawnictwa drugiego obiegu w PRL w latach 1976-1989 
na przykładzie prasy bezdebitowej środowisk młodzie-
żowych oraz Regionu Podbeskidzie”.

Otwarcie wystawy odbyło się 16 stycznia i było połą-
czone z konferencją naukową „Dziennikarstwo obywa-
telskie: teoria – praktyka – edukacja”, zorganizowaną 
przez UBB. W otwarciu wzięli udział nie tylko uczestnicy 
konferencji, ale także podziemni drukarze bielskiej bibu-
ły. Wcześniej, podczas konferencji, dr Janusz Okrzesik 
przekonywał, że współczesne dziennikarstwo obywatel-
skie, związane głównie z internetowymi mediami spo-
łecznościowymi, ma w Polsce swoje korzenie właśnie 
w drugim obiegu wydawniczym.

Bibliografowie szacują, że w latach 1976-1989 ukaza-
ło się poza cenzurą (a więc w świetle ówczesnego prawa 

nielegalnie) około 6,5 tysiąca książek i broszur oraz blisko 
6 tysięcy tytułów prasowych – od jednostronicowych pi-
semek po opasłe periodyki. Na wystawie zaprezentowano 
tylko niewielki wycinek tej działalności – blisko sto tytu-
łów prasowych, ukazujących się w PRL poza zasięgiem 
cenzury, a także kilkadziesiąt bezdebitowych książek i bro-
szur. Wśród wyeksponowanych biuletynów dominują te, 
wydawane przez „Solidarność”, zarówno w czasie jej legal-
nej działalności, jak i po wprowadzeniu stanu wojennego.

– Niezależny od władz obieg wydawniczy nie tylko 
przełamywał państwowy monopol informacyjny, ale 
także poprzez sieć kolportażu tworzył i cementował al-
ternatywne struktury społeczne. „Papierowa amunicja” 
skutecznie kruszyła fundamenty totalitarnego państwa. 
To wszystko zaowocowało wiosną 1989 roku błyska-
wicznym powstawaniem i rozwojem solidarnościowych 
Komitetów Obywatelskich – podkreśla kurator wystawy 
Artur Kasprzykowski z katowickiego Oddziałowego Ar-
chiwum IPN. Tłumaczy też, że tytuł wystawy został za-
czerpnięty z „Piosenki patetycznej“ podziemnego barda 
Jana Krzysztofa Kelusa:

Tak wynikło z koła zdarzeń,
że mieliśmy swój egzamin
w czasach kiedy jeszcze słowo
słychać było jak dynamit.

Tak bez miejskiej partyzantki,
z dynamitu prohibicją,
wciąż próbując dojść swych racji
papierową amunicją…

Ekspozycja czynna będzie w Bibliotece UBB (Biel-
sko-Biała, ul. Willowa 2) do końca marca br.

Podziemni drukarze na otwarciu wystawy – od lewej: Janusz 
okrzesik, Dariusz Mrzygłód, Artur Kasprzykowski, Aleksandra 
Machowiak i Andrzej Kabat.
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POWIAT BIELSKI

kultura i nowe droGi
Nasze działania w dziedzinie kultury nie tylko pozwalają na rozwój 

młodych artystycznych talentów i dają rozrywkę mieszkańcom regionu, 

ale umożliwiają również integrację różnych jego części – mówi 

przewodniczący Rady Powiatu Bielskiego Jan Borowski.

Święto Powiatu Bielskie-
go i towarzyszący mu prze-
gląd „Kulinarne dziedzictwo 
regionu”, to jedna z najbar-
dziej popularnych imprez 
plenerowych w południowej 
części województwa śląskie-
go. Jan Borowski wskazuje, 
że oprócz zwykłej zabawy, 
wydarzenie od początku 
spełnia również rolę promo-
wania rodzimej kultury i dzie-
dzictwa zróżnicowanego pod 
tym względem regionu, gro-
madząc miłośników tradycji 
i dając możliwość prezenta-
cji dorobku 40 kołom gospo-
dyń wiejskich z tego terenu. 
Ważnym wydarzeniem inte-
grującym środowisko spo-
łeczników, w tym twórców 
kultury regionu jest również 
przyznawana co roku Nagro-
da Starosty Bielskiego im. Ks. 
Józefa Londzina.

Ale przewodniczący zwra-
ca uwagę także na codzienną 
pracę z dziećmi i młodzieżą 
różnego rodzaju ognisk i kó-
łek artystycznych na terenie 
powiatu bielskiego. Ich osią-
gnięcia podsumowują corocz-
ne trzydniowe Powiatowe 
Spotkania Amatorskich Grup 
Artystycznych SAGA. Do mło-
dych twórców skierowane są 
także cykliczne konkursy pla-
styczne „Człowiek i środowi-
sko”, Konkurs Recytatorski 
„Słońce, słońce i życie”, czy 
konkursy fotograficzne. – Or-
ganizujemy jako Powiat Biel-
ski wiele tego typu wydarzeń, 
dając możliwość twórczego 
wypowiedzenia się właściwie 
w każdej dziedzinie, zwłaszcza 
młodym mieszkańcom regionu. 
A podsumowaniem całorocznej 
pracy są Noworoczne Spotka-
nia z Twórcami i Animatora-
mi Kultury, gdzie mamy okazję 
podziękować za zaangażowa-
nie w tej dziedzinie i nagro-
dzić najbardziej zasłużonych 
– mówi Jan Borowski.

Przewodniczący zwraca 
również uwagę na skalę inwe-
stycji drogowych, jakie zostały 

poczynione w ostatnich latach. 
– Od momentu powstania Po-
wiatu Bielskiego rozpoczęła 
się mozolna, ale konsekwentna 
poprawa stanu technicznego 
dróg w regionie. Powiat odpo-
wiada za połączenia kluczowe, 
międzygminne. Determinacja 
w kolejnych latach przyniosła 
ten skutek, że wyraźnie widać 
poprawę. Co warte podkreśle-
nia, chyba nigdy wcześniej, 
niż przez ostatnie pięć lat, nie 
modernizowaliśmy tylu dróg 
powiatowych co teraz – mówi 
Jan Borowski.

– Taki rozwój infrastruk-
tury powiatowej był możliwy 
nie tylko dzięki pozyskiwanym 
dofinansowaniom z funduszy 
zewnętrznych, ale i szeroko 
rozumianej współpracy – pod-
kreśla przewodniczący. Bo wła-
śnie styl zarządzania powiatem 
bielskim od początku opierał 
się na szerokiej współpracy 
wszystkich ugrupowań obec-
nych w Radzie Powiatu – re-
prezentujących przecież różne 
części regionu – jak również 
bliskich relacjach z gminami 
powiatu, które współfinansują 
powiatowe inwestycje drogowe.

Zarówno wójtowie i bur-
mistrzowie, jak i radni z po-
szczególnych miejscowości, 
mają świadomość wieloletniej 
perspektywy działań w ta-
kich obszarach, jak właśnie 
drogownictwo. W przypad-
ku gmin Jasienica i Jaworze 
wszyscy radni z tego terenu 

– obok przewodniczącego 
Jana Borowskiego również 
Józef Herzyk, Andrzej Sowa, 
a wcześniej zmarły w trakcie 
kadencji Zdzisław Bylok, 
Wojciech Zawada, Jacek Cza-
der i Władysława Gańczar-
czyk – zgodnie wskazywali 
najważniejsze inwestycje dro-
gowe. – Mimo wielu różnic, 
wspólnie wspieraliśmy reali-
zację najważniejszych zadań 
z myślą o rozwoju regionu 
i ułatwieniu codziennego ży-
cia jego mieszkańców – pod-
kreśla Jan Borowski.

W tym okresie zostały 
m.in. zmodernizowane drogi 
z Bielska przez gminę Jasie-
nica i Czechowice-Dziedzi-
ce, tworząc spójne połączenie 
z powiatem cieszyńskim: do 
wcześniej wykonanej drogi 
Bielsko-Mazańcowice, do-
szła modernizacja dróg Ma-
zańcowice-Międzyrzecze, 
a następnie Międzyrzecze-
-Ligota z jednej strony i Mię-
dzyrzecze-Rudzica z drugiej, 
przebudowany został również 
długi fragment ul. Strumień-
skiej z Jasienicy do Rudzicy.

Po wcześniejszej moder-
nizacji ul. Cieszyńskiej w Ja-
worzu i Jasienicy, w obecnej 
kadencji został również wybu-
dowany wzdłuż niej chodnik. 
Wymieniono także nawierzch-
nie i przeprowadzono prace 
modernizacyjne na szeregu 
dróg powiatowych w tym ob-
szarze, m.in. na ul. Cisowej 
w Jaworzu i Jasienicy, na dro-
gach z Landeka przez Ligotę 
i Mazańcowice do Komorowic, 
z Rudzicy przez Wieszczęta 
do Kowali, z Landeka przez 
Iłownicę w stronę Skoczowa, 
z Rudzicy przez Roztropice do 
Grodźca. Przebudowano tak-
że skrzyżowanie na ul. Zdro-
jowej w centrum Jaworza, do 
tego należy doliczyć wiele in-
nych drobniejszych inwestycji 
drogowych. (ŁU)

kodeksy u cZwartoklasistów

„Przestrzeganie przepi-
sów ruchu drogowego to two-
je bezpieczeństwo” – takie 
motto przyświecało Funda-
cji Na Rzecz Bezpieczeństwa 
Ruchu Drogowego oraz Sta-
rostwu Powiatowemu w Biel-
sku-Białej. Wspólnie wydały 
one broszurkę informacyjną 
„Kodeks Dla Ciebie”, prze-
znaczony dla uczniów klas 
czwartych szkół podstawo-
wych, którzy będą zdawać 
egzamin na kartę rowerową.

Jeszcze w ubiegłym roku 
w gminie Wilkowice nastą-

piła inauguracja akcji wrę-
czania Kodeksu uczniom. 
Miało to miejsce w szko-
le podstawowej w Mesznej, 
gdzie obecni byli również 
wszyscy dyrektorzy szkół 
z Bystrej i Wilkowic. – Prze-
pisy zawarte w tej broszurce 
w przystępnej formie to mi-
nimum wiadomości niezbęd-
nych do kierowania rowerem. 
Adresowane są do dzieci, któ-
re ukończyły 10 lat, gdyż one 
już mogą ubiegać się o kar-
tę rowerową – mówi radny 
Rady Powiatu Bielskiego 
Adam Caputa, przewod-

niczący Komisji Porządku 
Publicznego, jeden z pomy-
słodawców publikacji.

Starosta bielski Andrzej 
Płonka nawiązując do wy-
dawnictwa określił go jako 
abecadło ruchu drogowego, 
a obecnych uczniów prze-
strzegał, że na drodze mogą 
zaistnieć sytuacje trudne 
i niespodziewane. – Dlate-
go zawsze należy zachować 
koncentrację i stosować za-
sadę ograniczonego zaufania 
wobec innych użytkowników 
drogi – mówił starosta.

Na uroczyste wręczanie 
kodeksów przybyli również: 
członek Zarządu Powiatu 
Grzegorz Gabor, wójt gminy 
Wilkowice Janusz Zemanek 
oraz Komendant Miejski Po-
licji insp. Krzysztof Herzyk, 
naczelnik Ruchu Drogowego 
Marek Gałuszka i asp. Ilo-
na Michalczyk.

Podobne akcje uroczystego 
wręczania uczniom kodeksów 
mieć będą miejsce we wszyst-
kich gminach powiatu biel-
skiego. (JJ)

karetki dla powiatu

Dwie nowe karetki kon-
tenerowe marki Mercedes 
z napędem na 4 koła trafi-
ły do podstacji pogotowia 
w gminach Wilkowice i Ja-
sienica.

Tuż przed końcem roku po-
jazdy zostały oficjalnie prze-
kazane zespołom ratownictwa 
medycznego. Koszt jednego to 
ok. 1 mln zł. Do każdego ambu-
lansu Bielskie Pogotowie Ratun-
kowe pozyskało dofinansowanie 
w wysokości 600 tys. zł z Mi-
nisterstwa Zdrowia, wkład wła-
sny do zakupu zapewnił Powiat 
Bielski, który przekazał 800 tys. 
zł na nowe pojazdy.

Oba zastąpią wysłużone 
już karetki. Ambulanse konte-
nerowe to nowość w bielskim 
pogotowiu, która pojawiła się 
w 2023 roku. Obecnie jest ich 
cztery w taborze i stacjonują, 
oprócz Wilkowic i Jasienicy 

również w Kobiernicach i Cze-
chowicach-Dziedzicach. Trzy 
z nich mają napęd na 4 koła. 
Łącznie tabor Bielskiego Po-
gotowia Ratunkowego składa 
się z 24 karetek.

W przekazaniu samocho-
dów wzięli udział także m.in. 
przewodniczący Rady Po-

wiatu Jan Borowski, Barbara 
Adamska i Grzegorz Gabor 
z Zarządu Powiatu, a także 
radni powiatowi Adam Capu-
ta i Władysława Gańczarczyk, 
a także gospodarze gmin: Ja-
nusz Zemanek, wójt Wilkowic, 
oraz Janusz Pierzyna, wójt Ja-
sienicy. (MF)

ANDRzEJ PŁoNKA,
starosta bielski:

System doraźnej pomocy me-
dycznej budujemy od wielu 
lat, bo ma ogromny wpływ na 
bezpieczeństwo zdrowotne 
mieszkańców naszego regio-
nu. Dlatego wspieramy Biel-
skie Pogotowie Ratunkowe, 
także w zakupach nowoczesne-
go sprzętu. Mieliśmy pierwszą 
w Polsce karetkę kontenero-
wą, rok temu wóz tego typu z 
napędem na cztery koła trafił 

do stacji w Kobiernicach.
Sprawdził się. Łatwiej w nim po-
konywać podgórskie bezdroża, a 
więc szybciej docierać do potrze-
bujących pacjentów. Co równie 
ważne, to tego typu konstrukcje 
umożliwiają lepszy dostęp do 
przewożonego pacjenta, a tym 
samym skuteczniejsze udziele-
nie pomocy. to takie małe sale 
operacyjne na kółkach. Dlatego 
zdecydowaliśmy się na wymianę 
taboru właśnie na takie ambu-
lanse.
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Dzięki zgodnej współpracy w Radzie Powiatu Bielskiego, a także z wła-
dzami gmin, które współfinansują powiatowe inwestycje, udaje się 
wykonać wiele potrzebnych elementów infrastruktury. zmodernizowano 
m.in. drogę powiatową Rudzica-Międzyrzecze.

Przegląd Regionalny „Kulinarne Dziedzictwo” cieszy się od lat niesłab-
nącym zainteresowaniem ze względu na tradycyjne potrawy przego-
towywane przez panie z kół gospodyń wiejskich powiatu bielskiego.
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orsZaki trZech króli

Trzej Królowie jadą… przez 
gminę Bestwina – nawet padający 
deszcz, zimno i mgła nie przeszko-
dziły udziałowi w orszakach Trzech 
Króli, jakie 6 stycznia przeszły uli-
cami gminy. Tradycja, która ko-
rzeniami sięga XIX wieku, w Polsce 
pojawiła się dopiero w czasach naj-

nowszych, ale szybko zdobyła wielką 
popularność. Jest dobrze znana i w 
sołectwach gminy Bestwina, szczegól-
nie w Janowicach i Bestwinie.

Królowie, czy też raczej mędrcy lub 
magowie ze Wschodu, pojawiają się na 
kartach Ewangelii św. Mateusza, jed-

nak nie podano tam ich liczby i imion 
– te ustaliła Tradycja. Ich historia obra-
zuje objawienie się Chrystusa wszyst-
kim narodom, stąd też Kościół katolicki 
akcentuje misyjną wymowę Epifanii. 
Imionami Trzech Króli oznacza się 
drzwi domów, a litery KMB lub CMB 
można tłumaczyć także jako: „Christus 
Mansionem Benedicat” (niech Chrystus 
błogosławi mieszkanie).

W orszaku przy parafii św. Józefa 
Robotnika w Janowicach udział wzięli 
jeźdźcy na koniach z miejscowej stad-
niny i akordeoniści. Z kolei w parafii 
Wniebowzięcia NMP w Bestwinie po-
chód uświetniła Orkiestra Dęta Gmi-
ny Bestwina z siedzibą w Kaniowie. 
Wszędzie postarano się o wspaniałe, 
kolorowe stroje na wzór szat Kac-
pra, Melchiora i Baltazara. Aktywnie 
uczestniczyli najmłodsi mieszkańcy, 
wspierani przez swoich najbliższych. 
Zabezpieczenia orszaków w ruchu dro-
gowym podjęli się druhowie Ochotni-
czych Straży Pożarnych. (Sl)

koniec budowy sali
Prace budowlane przy stawianiu sali sportowej w Janowicach dobiegły 

końca. Wkrótce rozegrane zostaną pierwsze mecze.

– W pierwszej kolejności 
sala sportowa będzie jednak 
służyć dzieciom i młodzieży 
z tutejszej szkoły jako miej-
sce prowadzenia zajęć wycho-
wania fizycznego. Janowice 
to jedna z najszybciej roz-

wijających się miejscowo-
ści w całym regionie, dzieci 
przybywa, więc cieszy, że 
będą miały doskonałe warun-
ki do uprawiania sportu w hali 
– mówi wójt gminy Bestwina 
Artur Beniowski.

Sala sportowa powstała 
tuż obok starej sali gimna-
stycznej przy tutejszej szko-
le. Dotychczasowy obiekt 
już nie wystarczał,  a po 
reformie szkolnictwa, po-
szerzającej naukę w pod-

stawówkach o klasy 7 i 8 
organizacja zajęć stała się 
karkołomna. Toteż od dawna 
myślano o budowie nowego, 
nowoczesnego i większe-
go obiektu.

Nowa sala sportowa zo-
stała połączona przewiązką 
z budynkiem szkoły, umoż-
liwiającą bezproblemowe do-
tarcie dzieci na zajęcia wf. 
Sala o wymiarach 21 na 32 
metrów daje duże możliwo-
ści gry w piłkę nożną halo-
wą, piłkę ręczną, koszykówkę 
i siatkówkę. Po przedzieleniu 
kotarą grodzącą można na 
dwóch boiskach równocze-
śnie grać w minikoszyków-
kę lub minisiatkówkę, a więc 
prowadzić dwa odrębne zaję-
cia sportowe.

W skład wyposażenia 
wchodzą także drążki gim-
nastyczne oraz pozostałe 
sprzęty gimnastyczne, m.in. 
skrzynia czy równoważnia. 
Wewnątrz budynku sali spor-
towej towarzyszy zaplecze 
z trzema szatniami (z czego 
jedna osobna dla osób nie-
pełnosprawnych), magazyn 

sprzętu, pokój dla trenera, 
węzeł sanitarny, a na piętrze 
balkon, dwa pomieszczenia 
biurowe oraz sala do ćwiczeń. 
Jest też winda.

Inwestycja uzyskała dofi-
nansowanie z budżetu pań-
stwa w ramach Rządowego 

Funduszu Polski Ład – Pro-
gram Inwestycji Strategicz-
nych w wysokości 4 950 
000,00 zł, całość kosztowa-
ła ponad 7 mln zł. Roboty 
prowadzone były od kwiet-
nia 2022 r. do października 
2023 r. (UGB)

gmINA BESTWINA

ARtUR BENIoWSKI,
wójt gminy Bestwina:

Dotychczasowa sala gimnastycz-
na nie spełniała już swojej roli, 
przede wszystkim brakuje miej-
sca do prowadzenia zajęć wycho-
wania fizycznego – jest za mała 

i przestarzała. Ale nowy obiekt 
tego rodzaju to duży wydatek, 
toteż zabiegaliśmy o pozyskanie 
dofinansowania z funduszy ze-
wnętrznych. Mając takie wsparcie 
wybudowaliśmy salę więcej niż 
tylko gimnastyczną, bo znacząco 
poprawia możliwości przepro-
wadzenia typowej lekcji wf. Po-
zwala na swobodę i zapewnienie 
bezpieczeństwa podczas gier ze-
społowych, tak lubianych przez 
młodzież. A na tym właśnie nam 
zależało – stworzeniu miejsca do 
uprawiania sportu i „zarażenia” tą 
pasją młodych ludzi.
oczywiście w miarę możliwości 
i potrzeb sala będzie służyła 
również dorosłej społeczności Ja-
nowic. Do czego ją niezmiennie 
zachęcam.

Złote i diamentowe Gody
Jubileusze małżeńskie w gminie 

Bestwina jak co roku były uroczy-
ście świętowane.

Podczas gali jubileuszowej w Ja-
nowicach doceniono 43 pary, które 
doczekały złotej rocznicy ślubu (50 
lat razem), oraz osiem par diamento-
wych (60 lat). Małżonkowie spotka-
li się z wójtem Arturem Beniowskim 
20 stycznia w restauracji „Janówka”, 
a wcześniej, dla chętnych, została 
w kościele św. Józefa Robotnika od-
prawiona msza św. Sprawowali ją 
księża proboszczowie parafii w Be-
stwinie, Bestwince, Janowicach i w 
Kaniowie: ks. Cezary Dulka, ks. Józef 
Baran, ks. Robert Kurpios, ks. Janusz 

Tomaszek, ten ostatni skierował też do 
par podczas kazania inspirujące słowo.

Wójt Artur Beniowski w imie-
niu Prezydenta RP Andrzeja Dudy 
nadał parom obchodzącym 50-lecie 
ślubu medale „Za Długoletnie Poży-

cie Małżeńskie”. Diamentowi jubilaci 
otrzymali specjalne lisy gratulacyjne. 
Muzycznym prezentem stał się koncert 
zespołu „Trio Sempre Dolce”, nie za-
brakło toastu oraz pamiątkowych fo-
tografii. (Sl)

kolędy w sZcZytnym celu
Dwa koncerty – w Kaniowie 

i Bestwinie – i dwa szlachetne cele: 
pomoc potrzebującym.

Kolęda przychodzi z pomocą 
– tak o koncercie charytatywnym 
w Kaniowie mówili widzowie, 
którzy 7 stycznia w kościele Nie-
pokalanego Serca NMP wysłuchali 
wspaniałej muzyki w wykonaniu 
Orkiestry Dętej Gminy Bestwi-
na z siedzibą w Kaniowie i chóru 
„Divertimento” Zespołu Szkol-
no-Przedszkolnego w Kaniowie. 
Zagrano i zaśpiewano na rzecz 
walczącej z chorobą nowotworo-
wą Martyny, mieszkanki sołectwa 
Kaniów. Koncert poprowadziła ka-
pelmistrzyni Urszula Szkucik-Ja-
giełka, a repertuar obejmował nie 
tylko kolędy, ale również popu-
larne pieśni i piosenki świąteczne, 
np. „Feliz Navidad” José Felicia-
no. Każdy utwór opatrzono zawie-
rającym ciekawostki komentarzem. 
Udało się zebrać 10 061,05 zł.

Z kolei w szkole w Bestwinie 
13 stycznia koncert nosił tytuł 
„Aniołkowe Granie” i był częścią 
ogólnopolskiej akcji. Wystąpiło 

w nim wielu młodych artystów, 
m.in. Dziecięcy Zespół Regional-
ny „Mała Bestwina”, Chór „Can-
tata”, zespoły, tancerze, soliści, 
jak również laureaci gminnego 
konkursu recytatorskiego. Koor-
dynatorką koncertu była Magda-
lena Wodniak-Foksińska, znana 
animatorka życia muzycznego 
w gminie Bestwina. Projekt ma 
na celu propagowanie idei rodzi-
cielstwa zastępczego wśród dzieci, 
młodzieży, rodziców i placówek 
edukacyjnych, a założeniem od 
samego początku była integracja 
środowisk przedszkoli, szkół i pla-
cówek opiekuńczych. Placówka 
wraz ze szkołą w Bestwince pro-
wadziły ponadto zbiórkę darów, 
zawiezionych następnie do Ośrod-
ka Pomocy Dziecku i Rodzinie 
w Czechowicach. Podopieczni cze-
chowickiej instytucji również poja-
wili się na koncercie i było to dla 
nich niezapomniane doświadcze-
nie. Publiczność aktywnie włączy-
ła się w muzykowanie, dołączając 
do wykonawców podczas śpiewu 
kolęd i pastorałek. (Sl)
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Koncert charytatywny w Kaniowie przyciągnął miłośników kolęd i pastorałek.
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gmINA jASIENICA

kolejny rok minął
– Rok 2023, mimo wielu trudności, jakie pojawiły się w życiu społecznym i gospodarczym, w naszej gminie należy uznać za udany. 

Stało się tak dzięki postępującym inwestycjom, przede wszystkim w infrastrukturę naszej gminy, które od wielu lat nieprzerwanie 

wykonujemy, aby tworzyć jak najlepsze warunki do życia i pracy – podsumowuje wójt Janusz Pierzyna.
Jak zaznacza, wiele z pla-

nów udało się przyspieszyć 
dzięki środkom z licznych ze-
wnętrznych źródeł dofinanso-
wania na potrzebne gminnej 
społeczności inwestycje. We 
wcześniejszych latach wójt 
pozyskał znaczące fundusze, 
m.in. na realizację odwiertu 
geotermalnego czy rozbudowę 
układu drogowego w sąsiedz-
twie węzła drogi ekspreso-
wej S52 w Jasienicy – etap 
II. W ubiegłym roku znaczące 
fundusze z takich źródeł wójt 
pozyskał na budowę nowego 
ośrodka zdrowia w Międzyrze-
czu Górnym (2,5 mln zł z Rzą-
dowego Programu Inwestycji 
Strategicznych przeznaczonych 
dla gmin popegeerowskich), 
rozbudowę o nowy segment 
szkoły w Wieszczętach (6 
mln zł z rządowego Programu 
Inwestycji Strategicznych), 
modernizację drogi Biery-
-Świętoszówka (550 tys. zł 
z Rządowego Funduszu Roz-
woju Dróg oraz 5 mln zł pozy-
skane wcześniej z Rządowego 
Funduszu Inwestycji Lokal-
nych), rozbudowę układu dro-
gowego w sąsiedztwie węzła 
drogi ekspresowej S52 w Ja-
sienicy – etap I, która obejmuje 
budowę ronda obok biblioteki 
w Jasienicy (1 231 694,95 zł 
z Rządowego Funduszu Roz-
woju Dróg), a także budowę 
zaplecza sportowego dla klu-
bu Spójnia Landek (2 mln zł 
z głównego Programu Inwesty-
cji Strategicznych).

droGocenna streFa 

Drugim głównym źródłem 
finansowania rozwoju – nie-
przerwanie od 2015 r. – były 
środki budżetu Gminy gene-
rowane ze sprzedaży działek 
w Jasienickiej Niskoemisyjnej 
Strefie Ekonomicznej. Przy-
pomnijmy, pod koniec 2023 
r. została sprzedana kolejna 
działka o powierzchni 1,00 
ha, za którą Gmina otrzymała 

2 484 600,00 zł. Dzięki temu 
łącznie z tego tytułu do budże-
tu wpłynęło już 63 267 874,08 
zł. Do tego należy doliczyć 
również wpływy z podatków 
od firm, które na terenach 
Strefy wybudowały zakłady 
i rozpoczęły produkcję, a do-
łączą do nich dwie następne, 
które rozpoczynają budowę.

– Cały czas utrzymu-
je się zainteresowanie za-
kupem działek. Korzystając 
więc z koniunktury w 2023 
r. powiększyliśmy Strefę 
i zadbaliśmy o poprawę jej in-
frastruktury – dodaje Janusz 
Pierzyna. Przed rokiem dzię-
ki pozyskaniu dofinansowania 
w wysokości 4,2 mln zł z Rzą-
dowego Funduszu Inwestycji 
Lokalnych, powstała druga 
droga do Strefy, sam zaś areał 
terenów przemysłowych został 

powiększony z 70 hektarów do 
140 hektarów.

rusZył odwiert

Ważnym wydarzeniem, 
jakie będzie miało wpływ na 
rozwój gminy, było wyłonie-
nie wykonawcy i rozpoczęcie 
odwiertu w poszukiwaniu źró-
deł geotermalnych na działce 
w Grodźcu. To wieloletnia ini-
cjatywa, w 1999 r. wójt Janusz 
Pierzyna zlecił prof. Juliano-
wi Sokołowskiemu przepro-
wadzenie analiz na temat 
występowania ciepłych wód 
podziemnych na terenie gmi-
ny Jasienica. Zgodnie z eksper-
tyzą największy potencjał pod 
tym względem ma Grodziec, 
toteż z tą myślą w 2004 r. 
wójt starał się zakupić działkę 
w tym sołectwie o powierzchni 
5,5 hektara.

Prawdziwym wyzwaniem 
było jednak znalezienie źró-
deł finansowania, bowiem 
tego typu prace są niezwykle 
kosztowne. Wniosek Gminy 
Jasienica, złożony w 2021 r. do 
Narodowego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Warszawie, zna-
lazł się na 8. miejscu ogólno-
polskiej listy dofinansowania 
z blisko 14,9 mln zł na wyko-
nanie całości prac. Obecnie od-
wiert sięga 1500 m.

droGi  
Z perspektywą

Rok 2023 okazał się prze-
łomowy, jeśli chodzi o rozwią-
zania komunikacyjne związane 
z drogą ekspresową S52 prze-
biegającą na terenie gminy 
Jasienica. Został wyłoniony wy-
konawca środkowego odcinka 
nowego układu komunikacyjne-
go na węźle w Jasienicy. Przy-
pomnijmy, że na budowę ronda 
obok Urzędu Gminy oraz po-
prowadzenie po nowym śladzie 
łącznika do ul. Strumieńskiej 
w rejonie szkoły wójt pozyskał 
wcześniej 10 mln zł z funduszy 
zewnętrznych. Obecnie kończy 
się faza projektowa, wiosną roz-
pocznie się budowa.

Jednocześnie Powiat Biel-
ski uzyskał dofinansowanie 
w łącznej wysokości 7,5 mln 
zł na budowę północnej części 
nowego układu komunikacyj-
nego, tj. budowę ronda obok 
szkoły w Jasienicy i moderni-
zację ul. Strumieńskiej. Gmina 
Jasienica z kolei przejęła zada-
nie przebudowy odcinka obok 
biblioteki, gdzie powstanie po-
łudniowy odcinek nowego roz-
wiązania, także z rondem. Trzy 
ronda i pozostałe elementy no-
wego układu komunikacyjnego 
mają znacząco poprawić prze-
jazd w obrębie węzła drogi eks-
presowej.

Przybliżyła się również 
długo oczekiwana inwestycja 
budowy w Grodźcu zjazdu 
z ekspresówki. Minister Infra-
struktury Andrzej Adamczyk 
podpisał w lipcu 2023 r. tzw. 
Program Inwestycji dla tego 
zjazdu, co oznacza zlecenie 
wykonania inwestycji przez 
Generalną Dyrekcję Dróg Kra-
jowych i Autostrad. Katowicki 
oddział tej instytucji zlecił już 
przygotowanie projektu.

Także pozostałe inwestycje 
drogowe jak co roku należały 
do najważniejszych realizowa-
nych zadań. Planowe remonty 

dróg gminnych, a także cząst-
kowe remonty i konserwacja 
przydrożnych rowów, obję-
ły wszystkie sołectwa gminy 
Jasienica. Na ten cel wydano 
łącznie ponad 4,8 mln zł.

Do tego należy doliczyć 
drobniejsze inwestycje, zna-
cząco jednak poprawiające 
życie mieszkańcom sołectw. 
I tak m.in. w Międzyrzeczu 
Górnym powstał chodnik, 
który bezpiecznie połączył 
szkołę z parkingiem. Całość 
robót kosztowała 209 544,05 
zł, z tego 50 tys. zł wójt Janusz 
Pierzyna pozyskał z Marszał-
kowskiego Programu Poprawy 
Bezpieczeństwa na Drogach 
Województwa Śląskiego.

Dzięki zgodnej i trwającej 
od wielu lat współpracy z Po-
wiatem Bielskim została zmo-
dernizowana droga powiatowa 
Rudzica-Międzyrzecze. Znacz-
nie ułatwiła ona przejazd po-
między miejscowościami w tej 
części gminy Jasienica. Osta-
tecznie przebudowa koszto-
wała ok. 13,5 mln zł, Gmina 
Jasienica przyłączyła się do 
sfinansowania moderniza-
cji, przeznaczając blisko 4,3 
mln zł.

Warto dodać, że w ostat-
nich latach wszystkie drogi 
powiatowe prowadzące z róż-
nych kierunków do Jasienickiej 
Niskoemisyjnej Strefy Ekono-
micznej, zostały w ten sposób 
zmodernizowane, co łącznie 
pochłonęło ok. 70 mln zł, ze 
znaczącym udziałem kwot 
przekazanych przez Gminę 
Jasienica. W 2023 r. Powiat 
Bielski przy wsparciu środków 
Gminy Jasienica wykonał rów-
nież przebudowę skrzyżowania 
w Łazach w pobliżu powsta-
jącej strażnicy OSP, a tak-
że modernizację nawierzchni 
na odcinku drogi powiatowej 
w Landeku i Iłownicy (700 tys. 
zł). Gmina przeznaczyła 285 
tys. zł i 500 tys. zł na budo-
wę chodnika.

dla lokalnych 
społecZności

Wspomniana budowa straż-
nicy OSP w Łazach, będąca 
jednocześnie wielofunkcyjnym 
budynkiem przeznaczonym dla 
całej miejscowej społeczności, 
to jedna z wielu inwestycji, ja-
kie służą w sołectwach popra-
wie życia mieszkańców. Roboty 
budowlane są na ukończeniu, 
koszt w wysokości 6 042 802,90 
zł w całości zostanie pokry-
ty z budżetu Gminy Jasienica. 
Jednostka OSP Łazy otrzymała 
również nie nowy, ale w dosko-
nałym stanie technicznym samo-
chód bojowy marki Scania, jaki 
pozyskał wójt Janusz Pierzyna 
z komendy Państwowej Straży 
Pożarnej w Cieszynie. W za-
mian Gmina Jasienica wspar-
ła kwotą 300 tys. zł Komendę 
Miejską Państwowej Straży Po-
żarnej w Bielsku-Białej. Przy-
pomnijmy, w okresie od 2017 r. 
gmina Jasienica zakupiła łącznie 
osiem zupełnie nowych samo-
chodów bojowych dla jednostek 
OSP gminy Jasienica o wartości 
8 475 501,47 zł.

Warunki lokalnej społecz-
ności poprawią się również 
dzięki rozbudowie szkoły 
w Iłownicy o segment dydak-
tyczny, na co wójt pozyskał 2 
mln zł dofinansowania z IV 
edycji Rządowego Fundu-
szu „Polski Ład” Programu 
Inwestycji Strategicznych. 
Resztę – 3,1 mln zł Gmina 
wyłoży z własnych dochodów. 
Z kolei budowa nowej kuchni 
w budynku przy boisku w Mię-
dzyrzeczu Dolnym pochłonie 
944 501,40 zł, zaś zaplecza 
sportowego dla klubu w Ma-
zańcowicach 2 248 000 zł.

Wydarzeniem o znacze-
niu nie do przecenienia było 
również zakończenie cyklu 
uchwalania miejscowych pla-
nów zagospodarowania prze-
strzennego dla wszystkich 14 
sołectw gminy Jasienica. (UGJ)

JANUSz PIERzyNA,
wójt gminy Jasienica:

Wkraczamy w nowy rok rów-
nież z licznymi planami, które 
pozwolą nam na rozwój naszej 
gminy, poprawę jakości życia, 
pracy, zamieszkania i odpo-
czynku wszystkich mieszkań-
ców naszej gminy. Inwestycje 
zapewnią nam dobrą przyszłość. 
Dziękuję za 2023 rok i życzę na-
stępnego dobrego roku.
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budżet rekordowy
Znacząca kwota przeszło 20 mln zł zaplanowana została w budżecie gminy Jaworze na 2024 rok  

na zadania inwestycyjne. – Pozwoli to na dalszy zrównoważony rozwój naszej gminy – podkreśla  

Anna Skotnicka-Nędzka, pełniąca funkcję wójta gminy Jaworze.
Jeszcze w poprzednim roku 

kalendarzowym Rada Gminy 
Jaworze zatwierdziła budżet 
z rekordowymi wydatkami na 
inwestycje. Radni przyjęli go 
jednogłośnie, potwierdzając ob-
rany kierunek rozwoju Jaworza 
i ustalając tym samym ramy fi-
nansowe dla przedsięwzięć ma-
jących na celu poprawę jakości 
życia mieszkańców. Dochody 
zaplanowano na kwotę 60 458 
127,00 zł, z czego dochody bie-
żące to 45 343 127,00 zł, a ma-
jątkowe – 15 115 000,00 zł. 
Wydatki powinny zamknąć się 
sumą 64 234 127,00 zł, w tym 
bieżące wynoszą 43 846 026,00 
zł, a wydatki majątkowe – 20 
388 101,00 zł.

Jakie kluczowe inwe-
stycje zostały ujęte na nad-
chodzące miesiące? Istotną 
wagę przypisać należy kon-
tynuacji budowy parkingu 
wraz z przebudową dróg: 
powiatowej ul. Wapienickiej 

i gminnej ul. Zdrojowej oraz 
przebudową mostu w ciągu 
ul. Podgórskiej. To znaczą-
ce przedsięwzięcie. Parking 
zapewni miejsce dla 115 sa-
mochodów osobowych, wy-

dzielone zostaną po cztery 
postoje pojazdów użytko-
wanych przez osoby niepeł-
nosprawne oraz autobusy. 
Zamontowane będą również 
punkty ładowania aut elek-

trycznych. Drogi objęte in-
westycją będą w następstwie 
przewidzianych prac bardziej 
komfortowe i bezpieczne dla 
użytkowników ruchu. Re-
mont mostu przyczyni się 

natomiast do polepszenia 
warunków melioracyjnych 
i przeciwpowodziowych. 
Sama konstrukcja wymaga 
już pilnej modernizacji ze 
względu na zły stan tech-
niczny oraz obniżone para-
metry nośności.

Obok niezmiernie waż-
nych inwestycji w infrastruk-
turę drogową przeprowadzona 
zostanie również modernizacja 
zabytkowego budynku przy ul. 
Zdrojowej 111. Jego przezna-
czenie wiąże się z realizacją 
celów społecznych i kultu-
ralnych, a także utworzeniem 

Centrum Usług Społecznych 
jako miejsca kompleksowych 
świadczeń dla mieszkańców.

Na odnotowanie w inwe-
stycyjnym planie zasługuje 
ponadto rewitalizacja odwiertu 
geotermalnych wód, wykona-
nie dokumentacji projektowych 
na budowę budynku żłobka 
i przedszkola w Jaworzu oraz 
na budowę Punktu Selektyw-
nej Zbiórki Odpadów Komu-
nalnych. Co warte podkreślenia, 
większość wydatków zostanie 
sfinansowana ze skutecznie po-
zyskanych przez gminę Jaworze 
źródeł zewnętrznych. (M)

gmINA jAWORZE

dla poprawy beZpiecZeństwa
Wyniesione skrzyżowanie 

przy zbiegu ulic Zdrojowej, 
Pod Harendą i Folwarcznej 
w Jaworzu jest już gotowe. 
Zrealizowana została tym 
samym inwestycja, o którą 
w trosce o bezpieczeństwo 
zabiegali mieszkańcy w tej 
części gminy.

Od kilku lat okoliczni 
mieszkańcy wnioskowali 
o rozwiązania zmierzające 
do uspokojenia ruchu na ul. 
Zdrojowej. Gmina Jaworze 
w tych wysiłkach udzieliła 
istotnego wsparcia, aby za-
rządzający drogą i odpowie-
dzialny za organizację ruchu 
w tym rejonie Zarząd Dróg 
Powiatowych w Bielsku-Bia-
łej podjął stosowne działania. 
Podkreślano, że w obrębie 
skrzyżowania z ul. Folwarcz-
ną i Pod Harendą oraz pobli-
skiego ostrego łuku, dochodzi 
do szeregu niebezpiecznych 
sytuacji i kolizji drogowych. 
Takich zdarzeń, które odno-
towane zostały w policyjnych 
statystykach, tylko w kilku 
ostatnich latach było aż 30. 
Nadmierna prędkość rozwi-
jana przez kierowców powo-
dowała poza tym znaczące 
uciążliwości dla okolicznych 
mieszkańców związane z ha-
łasem, jak również nagłym 
hamowaniem pojazdów.

Co więcej, dotychczaso-
wa organizacja ruchu w tym 
miejscu, polegająca na ogra-
niczeniu prędkości do 40 
km/h, nie przynosiła wystar-
czających rezultatów. Po-
dobnie montaż radarowego 
wyświetlacza prędkości oraz 
informacji o konsekwencjach 
w postaci grożących punktów 
karnych za naruszanie prze-
pisów. Bezpieczni nie mo-
gli czuć się piesi, a przecież 
w tej lokalizacji znajdują się 
dwa przystanki autobusowe, 
biegnie tu popularny trakt ro-
werowy i spacerowy, spory 
ruch odbywa się także przy 
budynkach użyteczności pu-
blicznej.

Sprawą zajęły się gmin-
ne władze, na których wnio-
sek zwołano już w 2019 r. 
Komisję Rozwoju Lokal-
nego Rady Gminy Jaworze, 
a w jej następstwie podjęto 
uchwałę o wzmożeniu dzia-
łań na rzecz bezpieczeństwa 
uczestników ruchu drogowe-
go. Wśród konkretnych roz-
wiązań pojawiły się m.in. 
te dotyczące utworzenia 
skrzyżowań z wyniesioną 
powierzchnią oraz podob-
nie wykonanych przejść dla 
pieszych. Równocześnie nie 
zalecano montażu progów 
zwalniających, wskazując 
na rozmaite uciążliwości 

z nimi związane. – W prze-
ciągu ostatnich lat większość 
tego typu progów na terenie 
naszej gminy została zli-
kwidowana. W najbardziej 
newralgicznych miejscach 
staramy się raczej wprowa-
dzać rozwiązania komplek-
sowe, które dostosowane są 
do lokalnych uwarunkowań 
w kontekście poprawy bez-
pieczeństwa w ruchu dro-
gowym – wyjaśnia Anna 
Skotnicka-Nędzka, pełniąca 
funkcję wójta Jaworza.

W wyniku usilnych zabie-
gów władz gminy Jaworze, 
ZDP przystąpił finalnie do 
prac koncepcyjnych i pro-
jektowych z nadrzędnym 
założeniem zwiększenia 
bezpieczeństwa na tej dro-
dze. Z kolei w trakcie jednej 
z wizji lokalnych ustalono, 
że zastosowanie wyniesio-
nej tarczy skrzyżowania na 
skrzyżowaniu z ul. Pod Ha-
rendą mogłoby przyczynić 
się docelowo do zwolnienia 
ruchu przed łukiem drogi 
oraz poprawy bezpieczeń-
stwa pieszych. Ze względów 
technicznych i funkcjonal-
nych zrezygnowano zara-
zem z pojawiających się 
wcześniej we wnioskach 
mieszkańców postulatów 
ustawienia dodatkowych ba-
rier energochłonnych na łuku 

drogi oraz zastosowania pro-
gów wyspowych.

W listopadzie ub.roku 
rozpoczęto realizację zada-
nia. Zastosowano ostatecznie 
wyniesioną tarczę skrzyżo-
wania z nawierzchnią z be-
tonowej kostki brukowej, na 
dodatek w odmiennym od 
poprzedzającego je odcinka 
ulicy kolorze, tak by było 
ono łatwiej dostrzegalne. Na 
tym fragmencie ul. Zdrojo-
wej wprowadzono ograni-
czenie prędkości do 30 km/h. 

Dodatkowo, na wysokości 
przystanku autobusowego 
w stronę centrum Jaworza, 
powstało wnioskowane przez 
mieszkańców przejście dla 
pieszych przez ul. Zdrojową 
oraz na odcinku 50 m – po 
zachodniej stronie pomiędzy 
ulicami Folwarczną a Nad-
brzeżną – wykonany został 
nowy fragment chodnika.

– Zdaję sobie sprawę, że 
wyniesione skrzyżowanie 
wymaga zmiany przyzwy-
czajeń niektórych kierowców 

i odpowiedniego zwolnienia 
pojazdu, ale wierzę, że już 
niedługo automatyczne zwal-
nianie na tym obszarze stanie 
się dla wszystkich zupełnie 
naturalne. Mam szczerą na-
dzieję, że ta inwestycja pozy-
tywnie wpłynie na codzienne 
życie mieszkańców Jaworza. 
Przemieszczanie się po ulicy 
Zdrojowej będzie teraz spo-
kojniejsze i bezpieczniejsze, 
co zresztą dotyczy każde-
go uczestnika ruchu – mówi 
Anna Skotnicka-Nędzka. (RED)

ANNA SKotNICKA- 
NęDzKA,
pełniąca funkcję  
wójta gminy Jaworze:

Budżet gminy Jaworze na ten 

rok jest budżetem bardzo wy-
sokim, szczególnie w zakresie 
wydatków majątkowych. za-
wartych zostało w nim sporo 
dużych i ważnych działań inwe-
stycyjnych, które służyć będą 
po ich zakończeniu całej naszej 
jaworzańskiej społeczności. Dla 
mnie jako osoby podejmującej 
kluczowe decyzje w sprawie bu-
dżetu ogromne znaczenie ma to, 
iż wspólnie z radnymi i przy ich 
zaangażowaniu stworzyliśmy za-
łożenia, które są jak najbardziej 
realne. Stoimy przed kolejnymi 
prorozwojowymi wyzwaniami 
dla Jaworza, ale podchodzimy 
do nich odważnie.

zabytkowy budynek przy ul. zdrojowej 111 w Jaworzu zostanie poddany gruntownej modernizacji z przeznacze-
niem na realizację w nim celów społecznych i kulturalnych.
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Wykonanie wyniesionego skrzyżowania przy zbiegu ulic zdrojowej, Pod Harendą i Folwarcznej spowolniło ruch, 
a tym samym wydatnie poprawiło bezpieczeństwo w tej części Jaworza.
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Znani i lubiani w bibliotece
Gminna Biblioteka Publiczna w Kozach jest miejscem rozmaitych wydarzeń, nie tylko tych wyłącznie 

czytelniczych. Jak magnes przyciągają spotkania autorskie, na które na zaproszenie placówki przybywają 

ciekawe postaci.

Ostatnie takie spotkanie 
w minionym roku tradycyjnie 
wypełniło po brzegi salę w Pa-
łacu Czeczów. Gościem spe-
cjalnym w czwartek 14 grudnia 
był Michał Koterski – prezenter 
telewizyjny, satyryk oraz aktor. 
Na wielkim ekranie zadebiuto-
wał rolą Sylwusia, syna Ada-
ma Miauczyńskiego, w filmie 
Marka Koterskiego „Ajlawju”. 
W następnych latach zagrał tę 
postać jeszcze w dwóch filmach 
reżyserowanych przez swojego 
ojca, a więc „Dzień świra” oraz 
„Wszyscy jesteśmy Chrystusa-
mi”. W 2022 r. premierę miał 
film „Gierek”, w którym Ko-
terski wcielił się w tytułowego 
bohatera Edwarda Gierka.

Spotkanie w Kozach zbiegło 
się z publikacją wywiadu rze-
ki pt. „Moje ostatnie życie”, 
w którym popularny „Misiek” 
opowiedział o swoim uzależ-
nieniu, życiu na krawędzi oraz 
przebytej przemianie duchowej. 
Licznie przybyłych słuchaczy 

zaangażował opowieściami 
w sposób błyskotliwy i pełen 
humorystycznych anegdot, po-
mimo wcale niełatwego tematu 
wyzwolenia się od narkomanii 
i alkoholizmu. Takiej atencji 
należało się spodziewać, bo-
wiem zaciekawienie wszystkich 
obecnych wcale nie osłabło, 
gdy okazało się na krótko przed 
wydarzeniem, że wyjątkowy 
gość do Kóz zawita z... około 
godzinnym poślizgiem.

Pomysł spotkań autorskich 
w pałacowej przestrzeni i z ini-
cjatywy organizacyjnej Gminnej 
Biblioteki Publicznej przyjął się 
już w Kozach na dobre. – Zbie-
gają się one z reguły z promocją 
książki, więc promocji czytel-
nictwa jako naszego głównego 
kierunku działalności nie zanie-
dbujemy – przyznaje dyrektor 
placówki Bartłomiej Jurzak. 
Dodaje, że podobne przedsię-
wzięcia będą na przestrzeni 
najbliższych miesięcy kontynu-
owane, choć z częstotliwością na 

ten moment trudną do przewi-
dzenia. Z kim będzie można na-
tomiast spotkać się w Kozach? 
– To niech pozostanie jeszcze 
niespodzianką. Zapewniam, 
że poniżej pewnego poziomu 
atrakcyjności dla potencjalnych 
odbiorców schodzić nie zamie-
rzamy – zauważa z uśmiechem.

Dodać warto, że tylko 
w 2023 r. mieszkańcy gmi-

ny, ale także sąsiednich miej-
scowości, mogli poznać bliżej 
dziennikarza, dokumentalistę 
i podróżnika Przemysława Kos-
sakowskiego, zdobywcę obu 
biegunów Marka Kamińskie-
go, autora cieszących się po-
pularnością książek dla dzieci 
Grzegorza Kasdepke oraz uzna-
ne polskie pisarki – Joannę Jax 
i Ałbenę Grabowską. (MAN)

prZybywa doświetlonych prZejść
W różnych częściach 

gminy Kozy systematycznie 
kontynuowane są działania 
związane z poprawą bezpie-
czeństwa użytkowników ru-
chu drogowego.

Gdy tylko warunki pogo-
dowe będą sprzyjające, roz-
pocznie się realizacja projektu 
„Poprawa bezpieczeństwa nie-
chronionych uczestników ru-
chu w Gminie Kozy”, którego 
głównym elementem stanie się 
budowa oświetlenia przejść 
dla pieszych na ulicy Prze-
czniej. Zaplanowane prace 
dotyczą trzech lokalizacji – 
przy Szkole Podstawowej nr 
2 w okolicach skrzyżowania 
z ul. Lipową, przy skrzyżo-
waniu z ul. Przemysłową oraz 
przy skrzyżowaniu z ul. Świer-
kową. Zakończenie inwestycji 
przewidziano na maj.

– W planie mamy już ko-
lejne doświetlenia przejść. 
Zabiegamy choćby, aby syste-
matycznie takie prace wykony-
wała Generalna Dyrekcja Dróg 
Krajowych i Autostrad w cią-
gu drogi krajowej DK-52, gdzie 
obserwujemy wciąż wzmożo-
ny ruch pojazdów. Na bieżąco 
monitorujemy również newral-
giczne miejsca na terenie naszej 
gminy, gdzie poprawa bezpie-
czeństwa jest konieczna – mówi 
wójt gminy Jacek Kaliński.

Warto dodać, że w ostatnich 
miesiącach doświetlono przej-
ścia na ul. Przeczniej – przy 
LKS Orzeł i przy ul. Klonowej. 
Podobne prace wykonywane 
były wzdłuż wspomnianej DK-
52. Kilkanaście słupów zabu-
dowanych zostało na odcinku 
od skrzyżowania z ul. Podgór-
ską do okolic ul. Jesionowej. 
W uzgodnieniu z zarządcą 

drogi zastosowano podwójne 
lampy, skierowane na jezd-
nię oraz chodnik. Dzięki temu 
po zmroku odcinek ten zyskał 
nowoczesne ledowe oświetle-
nie, wpływające na komfort 
i bezpieczeństwo kierowców 
oraz pieszych.

Poprawa infrastruktury 
odczuwalna jest także na od-
cinku ul. Kościelnej od ron-
da Centrum do placu Ks. 
Karola Kochaja. Do dyspo-
zycji kierowców oddany zo-
stał kilkudziesięciometrowy 
pas postojowy o szerokości 
dwóch metrów, który czę-
ściowo wyznaczony został na 
jezdni, a częściowo na chodni-
ku. Co jednak bardzo istotne, 
chodnik w każdym miejscu ma 
minimum 1,5 m, co pozwala 
swobodnie poruszać się pie-
szym, również z wózkiem dla 
dzieci. (RA)

O 4 osoby
powiększyła się liczba mieszkańców gminy Kozy  

w 2023 r.
Przełom roku kalendarzowego to tradycyjnie dobra 
okazja, aby przyjrzeć się ciekawym zestawieniom 
statystycznym. Jak przedstawiają się one w kontekście 
gminy Kozy według stanu na 31 grudnia 2023 roku?

13 036 – ogólna liczba mieszkańców (więcej  
o 4 osoby w porównaniu z 2022 r.),  
w tym 6266 mężczyzn i 6770 kobiet

       82 – urodzone dzieci, w tym po 41 
dziewczynek i chłopców (108 – 2022 r.)

     127 – osoby zmarłe, w tym 63 mężczyzn  
i 64 kobiety (151 – 2022 r.)

      232 – osoby z najpopularniejszym 
nazwiskiem Honkisz

12 887 – liczba mieszkańców zameldowanych 
na pobyt stały, w tym 25 
obcokrajowców, m.in. z Danii, Holandii, 
Włoch, Ukrainy czy UsA

     149 – osoby z meldunkiem czasowym, w tym 
34 obcokrajowców, m.in. z Niemiec, 
Armenii, tunezji czy Brazylii

       86 – mieszkańcy, którzy zawarli związek 
małżeński (mniej o 19 osób  
w porównaniu z 2022 r.), w tym  
41 mężczyzn i 45 kobiet

Gmina w licZbach
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Przejście dla pieszych na ulicy Przeczniej to jedno z newralgicznych miejsc, jakie zostało doświetlone z myślą o 
bezpieczeństwie.
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Przy pełnej frekwencji w Pałacu Czeczów w Kozach odbyły się spotkania m.in. z Przemysławem Kossakowskim i Michałem Koterskim.

JACEK KAlIńSKI,
wójt gminy Kozy:

Wydawać by się mogło, że biblio-
teczna oferta nie dla wszystkich 
jest interesująca, tymczasem w 

naszej gminie faktycznie przy-
ciąga osoby w różnym wieku, nie 
tylko mieszkańców Kóz. Spotka-
nia ze znanymi osobami w urokli-
wej przestrzeni Pałacu Czeczów 
szybko okazały się znakomitym 
pomysłem. Sala za każdym razem 
pęka w szwach i z całą pewnością 
chętnych byłoby jeszcze więcej, 
gdyby tylko dawała takie moż-
liwości. Dla samej gminy to też 
świetna forma promocji, bo o 
Kozach słyszy się coraz częściej, 
a każdy nasz gość wyjeżdża stąd 
z przyjemnymi wspomnieniami.
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Z Gór jednym Głosem
Stowarzyszenie „Porozumienie Gmin Górskich”, którego jednym z inicjatorów 

była jeszcze w dobie pandemii Gmina Szczyrk, systematycznie się rozrasta. 

W jego szeregi wstąpiły właśnie kolejne samorządy.

Już 17 gmin górskich spo-
śród wszystkich 111 w Polsce 
przystąpiło do Stowarzysze-
nia. Znaczące poszerzenie 
gremium miało miejsce 18 

stycznia podczas walnego 
zgromadzenia w Szczyrku, 
gdy w poczet członków przy-
jęte zostały Wisła i Isteb-
na z regionu beskidzkiego, 

a także: Zakopane, Szklarska 
Poręba, Cisna, Międzylesie 
i Piechowice.

Liczniejsze grono samorzą-
dów w Stowarzyszeniu „Poro-

zumienie Gmin Górskich” to 
niejedyna konkretna decyzja 
podczas spotkania w Szczyr-
kowskim Centrum Kultury. 
Ustalono wysokość rocznej 
składki dla członków, a siedzi-
bę przeniesiono ze Świeradowa-
-Zdroju właśnie do Szczyrku. 
Utworzono ponadto zespoły 
robocze, które prowadzić będą 
działania obejmujące kilka za-
gadnień kluczowych z perspek-
tywy gmin górskich. Chodzi 
m.in. o opłaty lokalne, w tym 
kwestie parkowania w week-
endy, opodatkowanie stacji 
narciarskich, w tym podatki od 
budowli, plany zagospodaro-
wania i uwarunkowania terenu, 
w szczególności ograniczenia 
przed nadmierną ekspansją de-
weloperów, oraz opłatę miej-
scową, która m.in. w Szczyrku 
została wycofana. Na wrzesień 
wyznaczono termin następnego 
walnego zebrania.

Przypomnijmy, inicjaty-
wa zacieśnienia współpracy 
pomiędzy gminami górski-

mi pojawiła się jako warto-
ściowe rozwiązanie w czasie 
pandemii. Kiedy branża tury-
styczna wpadła w ogromne ta-
rapaty w związku z licznymi 
restrykcjami, w rozmowach 
z ówczesnym wicepremierem 
Jarosławem Gowinem zapro-
ponowano wytypowanie gmin, 
które pochylą się nad wspól-
nymi propozycjami, aby stop-
niowo zmniejszać obostrzenia. 
Szczyrk oraz Karpacz, Świe-

radów-Zdrój, Bukowina Ta-
trzańska, Duszniki-Zdrój 
i Kościelisko zorganizowały 
wpierw spotkania w gminach 
na przestrzeni 2021 r. W ko-
lejnym roku rozpędu nabrały 
prace formalne nad powoła-
niem do życia stosownej orga-
nizacji i wreszcie w czerwcu 
ub.roku z powodzeniem zare-
jestrowane zostało Stowarzy-
szenie „Porozumienie Gmin 
Górskich”. (MA)
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rok inwestycji
W 2024 roku nie zabrak-

nie ważnych zadań inwesty-
cyjnych, które w Szczyrku 
realizowane będą przy znacz-
nym udziale środków ze-
wnętrznych.

Najważniejszą inwestycją 
drogową w tym roku będzie 
przebudowa ulicy Olimpijskiej. 
Przeprowadzona zostanie przy 
współpracy z Powiatem Biel-
skim i obejmie odcinek od ul. 
Myśliwskiej do skrzyżowania 
z ul. Narciarską. Miasto przezna-
czy na to zadanie zarówno 3,25 
mln zł dofinansowania z Rzą-
dowego Funduszu Polski Ład, 
jak i przeszło 500 tys. zł z wła-
snego budżetu. Resztę, czyli ok. 
1,5 mln zł, wyłoży Powiat, co 
pozwoli wyremontować mocno 
zniszczoną już drogę.

Po zakończeniu wspomnia-
nej inwestycji ulica zostanie 

przejęta w zarządzanie przez 
Miasto Szczyrk. To o tyle naj-
rozsądniejsze rozwiązanie, że 
tak właśnie jest w przypadku 
części ul. Olimpijskiej, któ-
ra modernizacji poddana była 
przed dwoma laty. – Dla sporej 
szczyrkowskiej społeczności to 
ważna droga. Jej przebudowy 
nie mogliśmy dłużej odkładać. 
Bardzo pomoże nam w tym 
pozyskane dofinansowanie, bo 
opierając się o fundusze wy-
łącznie budżetu Miasta byłoby 
o to ciężko – wyjaśnia Antoni 
Byrdy, burmistrz Szczyrku.

Do wiosny z kolei gotowy 
będzie projekt kompleksowej 
przebudowy Szkoły Podstawo-
wej nr 2. Wprawdzie inwestycja 
nie przełoży się na zwiększenie 
miejsc dla uczniów w placów-
ce, ale jest nieodzowna, aby 
edukację można było w niej 
prowadzić w warunkach w mia-

rę komfortowych. – Pamiętaj-
my, że to szkoła mająca już 
ponad sto lat i co jakiś czas 
wymaga nieco szerzej zakrojo-
nych działań inwestycyjnych – 
mówi burmistrz.

Prace w SP nr 2 przewidują 
wykonanie odwodnienia, po-
głębienie piwnic, remont szatni 
oraz zaplecza gastronomiczne-
go. Obejmą również przebudo-
wę klatki schodowej i parteru 
szkoły. Obiekt zyska poza tym 
nowe pokrycie dachowe i zo-
stanie docieplony. Inwestycja 
pochłonie ponad 7,1 mln zł, to 
środki zewnętrzne pozyskane 
w ub.roku.

Długo wyczekiwaną termo-
modernizację wraz z przebu-
dową przejdzie także budynek 
Urzędu Miejskiego. Zadanie 
obejmie elewację budynku 
i jego ocieplenie, wymienione 
zostaną drewniane okna, które 

są już w kiepskim stanie. Prze-
widziano ponadto m.in. nad-
budowę i podwyższenie części 
pomieszczeń, przebudowę wej-
ścia i schodów, likwidację pod-
jazdu i przygotowanie miejsca 
pod planowany montaż win-
dy oraz zabudowę tarasu nad 
wejściem głównym do urzędu. 
Równolegle przygotowane zo-
staną pomieszczenia w Przed-

siębiorstwie Komunalnym 
przy ul. Granicznej użytkowa-
ne przez Klub Seniora. – Prze-
niesiemy tam w całości Miejski 
Ośrodek Pomocy Społecznej. 
Obecnie ta jednostka funkcjo-
nuje w biurach w różnych czę-
ściach urzędu, w tym także na 
strychu, co nie spełnia już żad-
nych norm – przyznaje Anto-
ni Byrdy.

Co istotne, zadanie o war-
tości ok. 2,5 mln zł niemal 
w całości zrealizowane zo-
stanie z dofinansowania ze-
wnętrznego, o które Gmina 
skutecznie aplikowała z Rzą-
dowego Funduszu Polski Ład. 
Wkład własny w tym przypad-
ku jest niewielki i wynosi ok. 
100 tys. zł.

W pierwszej połowie roku 
zakończy się z kolei budowa 
kanalizacji na ul. Szczyto-
wej, gdzie powstają aktualnie 
zbiorniki na przepompownie. 
To inwestycja pochłaniają-
ca łącznie 6,5 mln zł. Prace 
projektowe prowadzone będą 
natomiast odnośnie odcinka 
od hotelu Gronie do Soli-
ska wraz z uwzględnieniem 
ul. Malinowej. Jednocześnie 
wobec negatywnej opinii Za-
rządu Dróg Wojewódzkich, 
z uwagi na spore przewęże-
nia i konieczność ingerencji 
w pas drogowy, zrezygnowa-
no z budowy sieci od Soliska 
do ul. Grabowej. (MA)

Pierwsza część ul. olimpijskiej doczeka się w tym roku wyczekiwanego 
remontu, który sfinansowany zostanie w większości ze środków pozyska-
nych przez gminę Szczyrk.
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ANtoNI ByRDy,
burmistrz Szczyrku:

Gminy górskie – a najczęściej są to 
miasta lub gminy, które liczą od 
5 do 12 tys. mieszkańców – mają 
swoją specyfikę. Dlatego też do-
brze rozumieją swoje wzajemne 
problemy i potrzeby. Kwestie do-
tyczące dróg i pewnych rozwiązań 
komunikacyjnych, dłuższych okre-
sów zimowych czy sprawy rzutu-
jące na środowisko odgrywają w 
nich szczególną rolę.
Jako Stowarzyszenie mówimy 

więc jednym głosem, który dzię-
ki wypracowaniu wspólnych po-
mysłów będzie miał większą siłę 
oddziaływania. Fakt, że już teraz 
kolejne samorządy wyrażają wolę 
dołączenia, jest niewątpliwie bu-
dujący. zamierzamy uczestniczyć 
w posiedzeniach komisji sejmo-
wych, gdzie omawiane są tema-
ty najbardziej dotyczące naszego 
codziennego funkcjonowaniu. Po 
to przede wszystkim, aby wpro-
wadzać optymalne rozwiązania 
dla turystyki.
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budżet Z lekkimi obawami
Przebudowa rynku, modernizacja oczyszczalni w Pisarzowicach oraz ważnych dróg na terenie gminy, a także dokończenie Muzeum 

Kultury Wilamowskiej – to najważniejsze inwestycje, jakie zaplanowano w budżecie Gminy Wilamowice na 2024 r.

Na wniosek burmistrza Ma-
riana Treli radni Rady Gminy 
Wilamowice budżet na 2024 r. 
przyjęli podczas ostatniej se-
sji ubiegłego roku. Po stronie 
dochodów wynosi on 116 060 
902,50 zł, z tego największą 
pozycję stanowi udział Gmi-
ny w podatkach dochodowych 
(PIT, CIT) – 29 mln zł, a także 
subwencja oświatowa – 26,26 
mln zł oraz subwencja wyrów-
nawcza – 5,2 mln zł. Warto 
zwrócić uwagę na pozyska-
ne środki, w tym z Polskiego 
Ładu – 19,2 mln zł, oraz Unii 
Europejskiej – 6 mln zł. Podat-
ki lokalne (rolny, od nierucho-
mości czy środków transportu) 
przyniosą 11 mln zł dochodu. 

Z kolei 6,6 mln zł wyniesie do-
chód z gospodarki odpadami, 
przy czym należy go od razu 
policzyć jako wydatek, cały 
bowiem system wywozu śmie-
ci bilansuje się na zero.

Całość wydatków budżetu 
Gminy kształtuje się z kolei 
w wysokości 119 695 327,20 
zł, z czego największą pozycję 
jak co roku stanowi oświata – 
42,1 mln zł. Jak podkreśla bur-
mistrz, z własnych dochodów 
do tego działu Gmina dopłaci 
15,85 mln zł, co oznacza, że 
tylko 63 proc. kosztów gmin-
nej edukacji pokryje subwen-
cja z budżetu państwa. Inne 
poważne pozycje to m.in. 
wspomniana gospodarka od-

padami (6,6 mln zł), dopłata do 
transportu zbiorowego linii au-
tobusowych Komunikacji Be-
skidzkiej – 1,3 mln zł, a także 
administracja – 7,3 mln zł.

Burmistrz wskazuje, że jed-
ną trzecią budżetu stanowić 
będą inwestycje, potrzebne do 
zrównoważonego rozwoju ca-
łej gminy. – To odpowiednie 
proporcje, jeżeli jako gmina 
myślimy o stałym, zrówno-
ważonym rozwoju, który po-
zwala mieszkańcom godnie 
żyć, dobrze mieszkać, praco-
wać, prowadzić działalność 
gospodarczą i wykorzystywać 
swój czas wolny, integrując 
się z całą naszą społecznością 
gminną – mówi Marian Trela. 

Zaznacza też, że budżet nie 
uwzględnia jeszcze kolejnych 
8 mln zł przeznaczonych na 
modernizację szkoły w Starej 
Wsi, na co pozyskano już 6,5 
mln zł dofinansowania z pro-
gramu Polski Ład.

Największą zaplanowaną 
inwestycją będzie rozpoczęta 
już przebudowa rynku w Wi-
lamowicach – 13 302 100 zł, 
z czego 11 875 000 zł stanowi 
dofinansowanie z Polskiego 
Ładu. Z tego samego programu 
pochodzi 2,5 mln zł na wartą 
100 tys. zł więcej przebudowę 
ul. Pięknej w Pisarzowicach 
i Hecznarowicach. Moderni-
zacja innych dróg na terenie 
gminy, ulic Młyńskiej i Lipo-

wej w Starej Wsi oraz Polnej 
w Pisarzowicach, kosztować 
będzie 7 350 694 zł, z czego 
4 650 694 zł to środki euro-
pejskie. Ważną inwestycją 
będzie również modernizacja 
oczyszczalni ścieków w Pisa-
rzowicach – łącznie 6 975 660 
zł, w tym 5 478 406 zł jako do-
tacja z funduszy zewnętrznych. 
Dokończenie Muzeum Kultury 
Wilamowskiej w 2024 r. kosz-
tować będzie 275 700 zł (ca-
łość to łącznie 8,2 mln zł wraz 
z wykonaniem towarzyszących 
programów z dziedziny trady-
cji i kultury). Gmina Wilamo-
wice dołoży się również kwotą 
868 244 zł do przebudowy dro-
gi powiatowej z Czechowic do 

Jawiszowic na odcinku 1,8 km 
w Dankowicach. (ŁU)

gmINA WILAmOWICE

MARIAN tRElA,
burmistrz Wilamowic:

zależało nam, aby przedstawić 
jak najbardziej realistyczny bu-
dżet, taki, jaki na pewno da się 
wykonać w ciągu jednego roku. 
Mamy pod tym względem pewne 
obawy. Największą niewiadomą 
jak zawsze pozostaje oświata, w 
tym roku szczególnie, bowiem ro-
sną wynagrodzenia nauczycieli, 
które Gmina musi wypłacić, a ska-
la podwyżek nie ma pokrycia w 
zaplanowanej dla nas subwencji 
oświatowej. Chodzi o niebagatel-
ną kwotę ok. 6,5 mln zł.
Jeżeli tę lukę między przyznany-
mi nauczycielom podwyżkami 
a środkami otrzymanymi na ich 
pokrycie przyjdzie nam wypełnić 
pieniędzmi z własnych dochodów 
Gminy, wykonanie budżetu może 
okazać się problematyczne. toteż 
cieszy, że na potrzebne naszej 
społeczności inwestycje cały czas 
pozyskujemy dofinansowanie z 
kilku źródeł zewnętrznych. Po-
zwoli to nam zachować tempo 
wzrostu, jakie osiągnęliśmy w 
ostatnich trzech dekadach.

cZtery chóry w trZech króli
W święto Trzech Króli 

w Sanktuarium Św. Arcybi-
skupa Józefa Bilczewskiego 
w Wilamowicach odbył się 
koncert kolęd w wykonaniu 
czterech chórów, tj. Chóru 
Parafialnego z Wilamowic, 
Chóru Parafialnego z Pisa-
rzowic, a także chóru z Kóz 
i Zasolnica z Porąbki.

Jako pierwszy wystąpił 
Chór Parafialny z Wilamowic, 
założony w 2019 r. z inicjaty-
wy ks. Stanisława Morawy. 
Od początku dyrygentem jest 
Anna Czaplińska-Syjota, przy 
współpracy z mężem Micha-
łem Syjotą. Repertuar zespo-
łu obejmuje głównie pieśni 
sakralne. Mimo niewielkiego 
stażu chór ma w swoim dorob-
ku wiele koncertów w kościo-
łach, ale także z okazji Święta 
Niepodległości, gdy wykonuje 
pieśni patriotyczne. W grudniu 
2023 r. zespół wystąpił w za-
przyjaźnionym Dolnym Be-
neszowie wykonując pieśni 
patriotyczne, maryjne i kolędy.

Założycielką i dyrygent-
ką chóru z Kóz jest również 
Anna Czaplińska-Syjota, ze-
spół działa przy Domu Kultu-

ry w Kozach od marca 2009 r. 
Śpiewa zróżnicowane muzycz-
nie utwory, głównie a capella 
– pieśni sakralne, świeckie, 
ludowe. Chór kilkukrotnie 
uczestniczył w warsztatach 
i koncertach Międzynarodowe-
go Festiwalu Chórów „Gaude 
Cantem” oraz Festiwalu „Spo-
tkania z kolędą”.

Chór „Zasolnica” z Porąb-
ki, założony w 2002 r. przez 
Krzysztofa Martyniaka jako 
chór parafialny, w 2003 r. prze-
szedł pod opiekę Gminnego 
Ośrodka Kultury w Porąbce. Od 
2015 r. dyrygentem jest Barba-
ra Gacek, a od 2020 r. z zespo-

łem współpracuje Adrianna 
Walusiak, pełniąca rolę akom-
paniatora. Chór ma na swoim 
koncie wiele koncertów zarów-
no w kraju, jak i za granicą.

Koncert zakończył Chór 
Parafialny z Pisarzowic, po-
wstały w 1986 r. z inicjatywy 
ks. prałata Stanisława Śmieta-
ny, ówczesnego proboszcza. 
Wieloletnim dyrygentem był 
organista Arkadiusz Nycz, 
z końcem 2023 r. zastąpiony 
przez Sebastiana Niemczyckie-
go. Zespół brał udział w mię-
dzynarodowych spotkaniach 
chórów miast partnerskich 
Gminy Wilamowice oraz 

w XXI Festiwalu Twórczo-
ści Religijnej „Psallite Deo” 
w Kętach. Chór poprowadzi-
ła w zastępstwie dr Katarzy-
na Danel.

Koncert został przyjęty 
z dużym uznaniem dla wyko-
nawców i dyrygentów. Jego 
organizatorami byli proboszcz 
wilamowskiej parafii ks. Stani-
sław Morawa, burmistrz gmi-
ny Wilamowice Marian Trela, 
dyrekcja Gminnego Domu 
Kultury w Wilamowicach, 
przewodniczący Rady Osie-
dla oraz prezes i członkowie 
Chóru Parafialnego w Wila-
mowicach. (R)

O 114 mieszkańców
powiększyła się gmina Wilamowice w 2023 r. Na 
koniec 2022 r. zameldowanych na stałe było tu 17 
819 osób, zaś czasowo 178, a rok później odpowiednio 
– 17 941 i 170. Najliczniejszym sołectwem pozostają 
Pisarzowice z 6242 mieszkańcami, następne w 
kolejności są Wilamowice (3131), Dankowice (2902), 
Hecznarowice (2630), stara Wieś (2199) oraz zasole 
Bielańskie (1007).
Pisarzowice zanotowały też największy przyrost 
ludności rok do roku – o 68 z 6174. Jedynym 
sołectwem, któremu ubyło mieszkańców – 7 w 
porównaniu z 2022 r. – były Wilamowice.
te dane uwzględniają nowe osiedlenia. Jeżeli zaś 
uwzględnimy sam naturalny przyrost (urodzenia/
zgony), to w 2023 r. w całej gminie zanotowano 154 
urodzenia i 159 zgonów, podczas gdy w poprzednim 
roku było to 177 i 149 osób. (Ł)

Gmina w licZbach
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trwa przebudowa Rynku w Wilamowicach.
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Muzeum Kultury Wilamowskiej jest już na ukończeniu.
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prZyjaZne i nowocZesne
Budowa nowego przedszkola przy ul. Szczyrkowskiej oraz rozbudowa Zespołu Szkolno-Przedszkolnego przy ul. Szkolnej – te dwie inwestycje zrealizowane  

w Mesznej w istotny sposób poprawią warunki edukacyjne dla najmłodszych mieszkańców gminy Wilkowice.

Co roku w sołectwach 
gminy Wilkowice przybywa 
mieszkańców, także tych obję-
tych obowiązkiem uczęszcza-
nia do placówek oświatowych. 
Powoduje to konieczność do-
stosowania infrastruktury, 
aby dzieci do przedszkoli 
i szkół nie tylko przyjąć, ale 
i zagwarantować im możliwie 
komfortowe warunki spędza-
nia czasu. – Musimy przyj-
mować w tych działaniach 
przede wszystkim perspekty-
wę długofalową, aby miejsc 
do edukacji najmłodszych nie 
brakowało – przyznaje Janusz 
Zemanek, wójt gminy Wilko-
wice.

Z ZewnątrZ robią 
wrażenie, w środku 
Funkcjonalne

W październiku 2021 roku 
poczynając od niezbędnych 
prac przygotowawczych ru-
szyła  inwes tyc ja  budo-
wy przedszkola przy ulicy 
Szczyrkowskiej w Mesznej 
wraz z infrastrukturą towa-
rzyszącą. Budynek z każdym 
kolejnym miesiącem prezento-
wał się coraz bardziej okazale, 
a efekt końcowy – uzyskany 
po niespełna dwóch latach – 
jest imponujący. Przedszkole 
znajduje się w dogodnej loka-
lizacji, dzięki zastosowanym 
dużym przeszkleniom w środ-
ku jest odpowiednio doświe-

tlone. Odznacza się także 
funkcjonalnością wszelkich 
rozwiązań koniecznych dla 
placówki przedszkolnej.

W budynku znalazło się 
łącznie sześć przestronnych 
sal przedszkolnych, każda dla 
25 dzieci wraz z pomieszcze-
niami towarzyszącymi, w tym 
przypadającymi na każdą salę 
łazienkami oraz magazynami 
na leżaki. Trzy sale zostały 
oddzielone od siebie mobil-
nymi ściankami systemowy-
mi, w konsekwencji czego 
powstała możliwość czaso-
wej organizacji przestrzeni 
wielofunkcyjnej na potrze-
by okazjonalnych wydarzeń. 
W przedszkolu powstały 
również sale na zajęcia re-
walidacyjno-wychowawcze 
i integrację sensoryczną oraz 
gabinety pielęgniarki, pomo-
cy lekarskiej i logopedy. Jest 
też duża szatnia, w której kom-
fortowo przebrać może się 
150 dzieci, zaplecze sanitar-
ne przystosowane do potrzeb 
osób z ograniczoną sprawno-
ścią ruchową, gabinety dla 
administracji, archiwum, ser-
werownia, kotłownia czy wóz-
kownia. Wygodę w codziennej 
działalności zapewnia stworze-
nie nowoczesnego zaplecza 
kuchennego, które obsługu-
je przedszkole.

Inwestycja objęła ponad-
to zagospodarowanie terenu 
bezpośrednio przy przedszko-

lu. Przy sprzyjającej aurze 
popularnością będzie cieszył 
się niewątpliwie plac zabaw 
z urządzeniami zapewniający-
mi małym podopiecznym po-
żyteczne aktywności ruchowe. 
Od zewnątrz znajduje się toa-
leta z przeznaczeniem dla ko-
rzystających ze strefy rekreacji. 
Nie zapomniano o zieleni, po-
wstało także ogrodzenie, a od 
ul. Agrestowej dostępnych jest 
kilka miejsc parkingowych. 
Wykonano również niezbędne 
instalacje elektryczne, kanali-
zację deszczową oraz sanitarną.

Budowa przedszkola przy 
ul. Szczyrkowskiej pochłonęła 
łącznie kwotę 13 767 967,95 
zł. W większości Gmina Wil-
kowice przeznaczyła na nią 
środki własne, korzystając tak-
że ze skutecznie pozyskanego 
dofinansowania na poziomie 6 
mln zł z Rządowego Funduszu 
Polski Ład.

dwuZmianowość nie 
będZie koniecZna

W formule „zaprojektuj-
-wykonaj” zrealizowane zosta-
ło przedsięwzięcie rozbudowy 
Zespołu Szkolno-Przedszkol-
nego, mieszczącego się przy 
ul. Szkolnej w Mesznej. Jesz-
cze przed inwestycją w pla-
cówce odbywały się szkolne 
lekcje uczniów klas wyłącznie 
od pierwszej do szóstej. Gmi-
na stanęła przed koniecznością 

dostosowania się do przepisów 
prawa oświatowego i, aby unik-
nąć dwuzmianowości edukacji, 
zdecydowano o rozbudowie do-
tychczasowego obiektu.

W nowym segmencie dobu-
dowano sześć sal lekcyjnych 
z magazynami, powstała sala 
do zajęć rewalidacyjno-wy-
chowawczych i integracji sen-
sorycznej, placówka ma także 
niezbędne gabinety dla admini-
stracji i dyrekcji oraz pedagoga 
i higienistki. Okazale prezen-
tuje się sporych rozmiarów 
biblioteka, z której korzystać 
będą uczniowie. W stworzonej 
części Zespołu Szkolno-Przed-
szkolnego są też potrzebne po-
mieszczenia techniczne, tj. 
kotłownia, serwerownia oraz 
wentylatorownia, zaplecze sa-
nitarne, a także szatnie dla 250 
podopiecznych. Budynek skła-
dający się z przyziemia, dwóch 
pięter z salami lekcyjnymi oraz 
najwyższej kondygnacji z bi-
blioteką i gabinetami specjali-
stycznymi, wyposażony został 
również w windę. Na zewnątrz 
powstały siedziska i schody te-
renowe, rozbudowano zarazem 
kanalizację deszczową i sanitar-
ną oraz instalację oświetlenia.

Istotna poprawa warunków 
pod kątem komfortu i bezpie-
czeństwa zajęć wychowania fi-
zycznego w szkole ma z kolei 
związek z położeniem w sali 
gimnastycznej nowej wykła-
dziny. Profesjonalna wielowar-

stwowa nawierzchnia sportowa 
teraflex zastąpiła mocno wysłu-
żony już parkiet, wymalowano 
również ściany i elementy wy-
posażenia, m.in. drabinki.

W placówce trwają już 
ostatnie prace wykończenio-
we oraz obejmujące wypo-
sażenie obiektu. Po feriach 

zimowych nowy segment zo-
stanie udostępniony uczniom. 
Koszt zadania, realizowanego 
od 3 marca 2021 r. do 6 grud-
nia ub.roku, to 8 253 054,29 zł. 
Nieco ponad 3,1 mln zł Gmina 
Wilkowice otrzymała w formie 
dofinansowania z Rządowego 
Funduszu Polski Ład. (MAN)

JANUSz zEMANEK, 
wójt gminy Wilkowice:

Sprawy oświatowe należą do naj-
ważniejszych obszarów zaintere-
sowania naszej Gminy. Wystarczy 
spojrzeć na to, jak ogromne środki 
z budżetu przeznaczane są każ-

dego roku właśnie na zadania 
edukacyjne. Występujemy poza 
tym o fundusze zewnętrzne, aby 
realizować inwestycje, jakich 
z uwzględnieniem wszystkich 
naszych sołectw najbardziej po-
trzebujemy.
Średnia liczba dzieci w naszych 
oddziałach w placówkach oświa-
towych wynosi 18 osób i to powo-
duje, że do subwencji oświatowej 
musimy sporo dokładać. Ale nie 
pomijamy dzięki temu jakości 
kształcenia i wychowywania 
młodego pokolenia. Pozytywny 
wpływ na to mają także warunki 
stwarzane dla edukacji, a te wo-
bec ostatnich potężnych inwe-
stycji śmiało można określić jako 
komfortowe.
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oba nowe budynki powstałe w Mesznej z myślą o realizacji procesu edukacyjnego prezentują się okazale, a zarazem dobrze spełniają swoje funkcje.

Przedszkole przy ulicy Szczyrkowskiej zostało wykonane i urządzone w 
sposób nowoczesny. Posiada m.in. salę do realizacji niezbędnych zajęć czy 
przestronną szatnię dla maluchów.

Górną kondygnację dobudowanej placówki szkolnej zajmuje sporych rozmiarów biblioteka dla uczniów, a komfort przebywania w budynku zapewnią 
dobrze doświetlone pomieszczenia.

Sala gimnastyczna znajduje się w dotychczasowej części zespołu Szkolno-
Przedszkolnego przy ul. Szkolnej, ale z najnowszą inwestycją zbiegł się w 
czasie remont jej nawierzchni. 
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EKOLOgIA

nowa strona proGramu cZyste powietrZe
Dokumenty o programie „Czyste Powietrze” 

pod ręką, proste, intuicyjne menu, poprawiona 

nawigacja, odświeżona szata graficzna – tak 

wygląda nowa odsłona serwisu internetowego 

czystepowietrze.gov.pl. Przebudowa strony 

„Czystego Powietrza” była ukierunkowana 

na potrzeby beneficjentów programu, którzy 

mają teraz dostęp do bardziej przystępnych i 

przejrzystych informacji.

Strona główna czystepowie-
trze.gov.pl to zbiór krótkich, 
najważniejszych informacji 
o „Czystym Powietrzu” z prze-
kierowaniami do szczegółów 
programowych, ważnych, bie-
żących komunikatów, a także 
partnerów uczestniczących 
w programie, pomocnych be-
neficjentom we wszystkich 
zakątkach Polski. Należą do 
niech przede wszystkim woje-

wódzkie fundusze ochrony śro-
dowiska i gospodarki wodnej 
(w tym także katowicki) oraz 
gminne punkty konsultacyjno-
informacyjne i banki.

Najważniejsze zmiany do-
tyczą ułatwionego dostępu dla 
osób, jakie z programu korzy-
stają. Górne menu strony zosta-
ło uproszczone i dostosowane 
do potrzeb potencjalnych be-
neficjentów. Znajdą tutaj m.in. 

podstawową wiedzę o doku-
mentach, ścieżce wnioskowa-
nia oraz dostęp do pomocnych 
narzędzi, ułatwiających przygo-
towanie wniosku o dofinanso-
wanie, np. kalkulatory dotacji 
oraz grubości izolacji, czy też 
listę urządzeń i materiałów do-
finansowywanych w programie 
– lista ZUM. Górne menu uzu-
pełnia intuicyjna wyszukiwarka 

oraz czerwony kafel z hasłem 
„Instrukcja krok po kroku”, 
czyli sześć podpowiedzi, jak 
w prosty sposób otrzymać do-
tację na wymianę kopciucha 
i termomodernizację domu.

Z kolei dokumenty i in-
formacje istotne np. dla wo-
jewódzkich funduszy, gmin 
czy banków, umieszczono 
przede wszystkim na dole ser-

wisu. Tutaj znalazło się także 
miejsce na bazę wiedzy i ma-
teriałów edukacyjno-informa-
cyjno-promocyjnych, w tym 
np. ulotek, broszur czy grafik 
do pobrania oraz kompendium 
wiedzy w ramach Akademii 
Czystego Powietrza. Każdy 
zainteresowany znajdzie też 
odnośniki do efektów liczbo-
wych programu oraz linko-

wanie do innych, pokrewnych 
„Czystemu Powietrzu”, pro-
gramów NFOŚiGW („Stop 
Smog”, „Ciepłe Mieszkanie”, 
„Mój Prąd”, „Moje Ciepło”) 
i do szczegółów ulgi termomo-
dernizacyjnej. Te informacje 
uzupełnia m.in. okienko czatu 
oraz dane kontaktowe.

Stronę przygotowano rów-
nież z myślą o jak najpełniej-
szym dostępie do niej osób 
z niepełnosprawnościami. 
Twórcy zapowiadają kolejne 
prace nad ostatecznym kształ-
tem odświeżonego serwisu 
„Czystego Powietrza”. Założe-
nia merytoryczne strony zostały 
przepracowane i skoordynowa-
ne przez Zespół ds. Czystego 
Powietrza Narodowego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w konsultacji 
z organizacjami pozarządowy-
mi oraz przedstawicielami bran-
ży instalacyjnej i budowlanej.

czystepowietrze.gov.pl

dron  
w akcji

Walka ze smogiem i zanie-
czyszczeniami to jedno z pro-
ekologicznych działań, jakie 
od 2020 roku realizuje gmina 
Kozy przy użyciu drona.

W jesienno-zimowych 
miesiącach ponownie doko-
nywane były pomiary zawar-
tości szkodliwych substancji 
przez bezzałogowy statek po-
wietrzny. Dron wyposażony 
w specjalne urządzenie we-
ryfikował w powietrzu para-
metry pyłu zawieszonego PM 
10 i PM 2,5, C6H6 – benze-
nu (LZO), CH2O – formal-
dehydów, SO2 – dwutlenku 
siarki, O3 – ozonu, NO2 – 
dwutlenku azotu. To sposób, 
by sprawdzać, czym miesz-
kańcy Kóz palą w swoich ko-
tłach. Każdego roku kontrolą 
objęta jest inna część miejsco-
wości, a opomiarowaniu pod-
lega kilkadziesiąt palenisk. Po 
szczegółowej analizie wyni-
ków badań do pracowników 

Urzędu Gminy trafia informa-
cja o budynkach, w których 
zachodzi podejrzenie złama-
nia przepisów.

Od 2020 r., gdy rozpoczę-
to używanie dronów celem 
skutecznej walki ze smo-
giem i zanieczyszczeniami, 
skontrolowano obszar z ok. 
400 posesjami, a wnikliwym 
badaniom poddano 84 paleni-
ska. W ramach tych kontroli 
wytypowano 13 budynków, 
w których zasugerowano 
możliwość spalania niewła-
ściwych paliw w urządze-
niu grzewczym.

– Kontrole emisji spalin na 
terenie gminy będą systema-
tycznie powtarzane. Pamiętaj-
my, że od jakości powietrza 
w naszym otoczeniu zależy 
nie tylko stan środowiska na-
turalnego, ale i zdrowie nas 
wszystkich. Zachęcamy też 
do samodzielnego monito-
rowania jakości powietrza, 
w szczególności, jeżeli nasi 
bliscy to dzieci, osoby star-
sze czy borykające się z cho-
robami układu oddechowego 
i sercowo-naczyniowego – 
wyjaśniają w Urzędzie Gmi-
ny w Kozach. (RED)

piece do  
wymiany

Bieżący rok będzie kolej-
nym, w którym mieszkańcom 
gminy Jaworze zapewniona 
została możliwość skorzysta-
nia z dotacji do wymiany źró-
dła ogrzewania na gazowe.

– Do działań mających 
związek z ochroną środowi-
ska przywiązujemy w naszej 
gminie dużą wagę. Nawet, je-
śli w kilkunastu tylko domo-
stwach uda się przejść w tym 
roku na bardziej ekologiczne 
źródło ogrzewania, to będzie-
my mogli mówić o jakimś 
kolejnym małym kroczku do 
przodu – mówi Anna Skotnic-
ka-Nędzka, pełniąca funkcję 
wójta gminy Jaworze.

Dotacja przewidziana na 
rok 2024 to maksymalnie 7 
tys. zł. Na wsparcie liczyć 
może każdy, kto zechce wy-
mienić piec na paliwo stałe 
(węgiel, drewno) na kocioł 
gazowy i złoży taką deklara-

cję, np. w formie skanu pod 
adres e-mail: pone@jaworze.
pl. Wprawdzie termin przystą-
pienia do modernizacji ogrze-
wania określono na koniec 
stycznia br., to jednak nie jest 
wykluczone, że środki dostęp-
ne będą również później. Tym 
bardziej, że tzw. uchwała an-
tysmogowa nakłada w kwestii 
wymiany źródła ogrzewania 
konkretnie określony harmo-
nogram, m.in. do 31 grudnia 
2025 r. zniknąć powinny kotły 
poniżej 5 lat.

Skorzystanie z dotacji 
możliwe będzie po spełnieniu 

określonych warunków w re-
gulaminie. Co ważne, właści-
ciel budynku mieszkalnego 
będzie mógł przystąpić do 
wymiany kotła po podpisaniu 
umowy z Gminą Jaworze. In-
formacje dotyczące wysokości 
i szczegółowych zasad otrzy-
mania dotacji oraz terminu wy-
miany kotła można uzyskać na 
urzędowej stronie internetowej 
(Program ograniczania niskiej 
emisji – PONE), w Urzędzie 
Gminy Jaworze (I piętro, pok. 
106 lub 111), bądź telefonicz-
nie – 33 828 66 49 lub 33 828 
66 40. (MA)

Kontrole stanu jakości powietrza, realizowane w gminie Kozy przy użyciu 
dronów, dają pożądane efekty w walce z zanieczyszczeniami.
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174 prace
wpłynęły na tegoroczną edycję konkursu plastycznego „tAK dla czystego Powietrza”.
Prace na konkurs zorganizowany przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Katowicach przyjmowane były w pięciu kategoriach 
wiekowych – od dzieci w wieku przedszkolnym, po uczniów szkół podstawowych 
i podopiecznych świetlic środowiskowych z województwa śląskiego. We wszystkich 
konkursowych grupach, z uwagi na ciekawe podejście do zagadnienia, wybór tych 
najlepiej oddających założenia przedsięwzięcia był trudny. Ostatecznie wyłoniono 25 
zasługujących na szczególne wyróżnienie. Główne nagrody, m.in. głośniki mobilne, 
tablety, słuchawki bezprzewodowe oraz zestawy plastyczne, otrzymali: Leon chwist 
(kat. A, 4 lata), Hanna Kosmala (kat. B, 7 lat), Ksenia Herasymyshyn (kat. c, 9 lat), 
Lena Hus (kat. D, 11 lat), Alisa yakovets (kat. e, 13 lat). (RA)

ocZysZcZalnia prawie Gotowa
Kończy się moderniza-

cja i rozbudowa oczyszczal-
ni ścieków w Pisarzowicach, 
służąca sieciom kanalizacyj-
nym dwóch gmin – Wilamo-
wic i sąsiednich Kóz.

Jak wyjaśnia Marian Trela, 
burmistrz Wilamowic, to już 
kolejna modernizacja oczysz-
czalni w Pisarzowicach. – Wraz 
z rozwojem sieci kanalizacyj-
nej, a także zmieniającymi się 
technologiami oczyszczania 
oraz oczywiście zużywania się 
infrastruktury, zaistniała ko-
nieczność modernizacji. Dzięki 
przebudowie i unowocześnieniu 
obiektu spadną zarówno kosz-
ty eksploatacji, które w ostat-

nim czasie gwałtownie rosły, 
jak i będzie można oczyszczać 
dużo większe ilości ścieków, ja-
kie dochodzą z rozrastającej się 
sieci kanalizacyjnej – wyjaśnia.

Oczyszczalnia powstała 
w 2005 r. w gwałtownie rozwi-
jających się Pisarzowicach od 
razu jako wspólna inwestycja 
gmin Wilamowice oraz Kozy. 
W latach 2010-2011 przeszła 
pierwszą modernizację, obec-
nie znów należało dostosować 
obiekt do nowych potrzeb. 
Chodzi przede wszystkim 
o przygotowanie do szybkiego 
podłączenia nowej sieci budo-
wanej w Kozach dla 900 gospo-
darstw domowych, liczącej 32,3 
km długości. Całość kosztować 

będzie ponad 7,3 mln zł, z tego 
4,75 mln zł pochodzi z progra-
mu Polski Ład. Resztą kosztów 
gminy się podzieliły – 58 proc. 
wzięły na siebie Wilamowice, 
42 proc. Kozy.

Zakres prac przewidywał 
m.in. budowę trzeciego re-
aktora biologicznego i wy-
mianę wszystkich czterech 
dmuchaw. Pozwoli to na lep-
sze odwodnienie osadu, a tym 
samym znaczne zmniejsze-
nie jego ilości. Ważną czę-
ścią modernizacji stanie się 
też wprowadzenie nowocze-
snego systemu sterowania 
całością procesów odbywa-
jących się w oczyszczalni 

wraz z niezbędnymi do tego 
elementami infrastruktury 
monitorującej, mechanizmów 
wspomagających na wypadek 
awarii, a także sieci informa-
tycznej z oprogramowaniem. 
Zakupiony zostanie również 
specjalistyczny pojazd do 
ciśnieniowego czyszczenia 
kanalizacji sanitarnej. Mo-
dernizacja jest na ukończeniu, 
ostatnim etapem inwestycji 
będzie technologiczne uru-
chomienie i wdrożenie do 
pracy zmodernizowanego 
reaktora biologicznego, co 
znacząco zwiększy możli-
wości ilościowe oczyszcza-
nia ścieków.

Wilamowice należą do tych 
gmin, które od lat 90. ubiegłe-
go wieku inwestują w rozwój 
sieci kanalizacyjnej. To te-
ren w dużej mierze rolniczy, 
a więc nie brakuje rozproszo-
nej zabudowy. A mimo tego 
na 18 tys. mieszkańców tylko 
4 tys. nie ma jeszcze dostępu 
do sieci obsługiwanej przez 3 
oczyszczalnie, oprócz Pisarzo-

wic istniejące również w Zaso-
lu Bielańskim i Dankowicach. 
Jednym z efektów gminnego 
inwestowania w oczyszczal-
nie i sieć kanalizacyjną (a 
więc ważną część tzw. uzbroje-
nia terenu) stał się gwałtowny 
rozwój budownictwa jednoro-
dzinnego i osadnictwa przede 
wszystkim na terenie Pisarzo-
wic. (ŁU)Prasa do odwadniania osadu ściekowego.
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Stanowisko sterowania procesem oczyszczania ścieków.

Próba systemu napowietrzania w SBR II.

jubileusZ Z rowerem
Fundacja Ekologiczna 

„Arka” z Bielska-Białej za-
prasza do udziału w tego-
rocznej, 10. już edycji akcji 
„Rower pomaga”. Start już 
w marcu.

Jak informuje Wojciech 
Owczarz, prezes Arki, przy-
gotowania do jubileuszowej 
edycji już trwają. – Zamie-
niamy przejechane rowerowe 
kilometry na rowery dla dzie-
ci z domów dziecka i orga-
nizacji społecznych. Można 
to robić indywidualnie lub, 
w ramach wolontariatu pra-
cowniczego, stworzyć grupę 
w swojej firmie – wyjaśnia.

Przypomnijmy, że akcja 
Arki stopniowo zyskała ogól-
nopolską popularność. Zasa-
dy są proste: przejechane na 
rowerze kilometry wpisuje 
się na nowej stronie www.

rowerpomaga.pl lub dołącza 
do klubu Rower Pomaga 
na STRAVA. Za kilometry 
wspólnie przejechane w ra-
mach akcji dzieci otrzymują 
wymarzone rowery, ufundo-
wane przez sponsorów.

Na stronie akcji działa 
także specjalny kalkulator, 
w którym każdy uczestnik 
może zobaczyć, o ile zbioro-
wy wysiłek cyklistów ogra-
niczył emisje CO2, gdyby tę 
samą odległość pokonano sa-
mochodem. Akcji towarzyszą 
happeningi, warsztaty i insta-
lacje ekologiczne oraz kam-
panie medialne. – Podczas 
9 lat realizacji akcji przeka-
zaliśmy dzieciom z domów 
dziecka już 397 rowerów, 
jednocześnie przejechali-
śmy wspólnie ponad 100 
milionów rowerowych kilo-
metrów – wyjaśnia Wojciech 

Owczarz. Dodaje, że akcja 
„Rower pomaga” to unikal-
ny i autorski pomysł Funda-
cji, odpowiadający na ważne 
problemy ekologiczne.

Prezes  Ark i  zachęca 
zwłaszcza grupy pracow-
nicze z firm w ramach wo-
lontariatu pracowniczego. 
Obok dobrego wpływu na 
wizerunek zakładu, pracow-
nicy firmy mają możliwość 
integracji i zaangażowa-
nia w zakładowe wycieczki 
rowerowe, a jednocześnie 
promują dojazd do pracy na 
rowerze. Zachętę dla przed-
siębiorstw stanowi również 
możliwość zaangażowania 
pracowników w konkurs 
firmowy na „Rowerzystę 
roku firmy”.

Więcej szczegółów można 
znaleźć na stronie akcji ro-
werpomaga.pl. (FEA)
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mistrZostwa ratowników
Zespół Ratownictwa Medycznego z Żywca został zwycięzcą 18. Międzynarodowych Zimowych Mistrzostw 

w Ratownictwie Medycznym w Szczyrku. Jako drudzy zmagania zakończyli pracownicy Uniwersyteckiego 

Szpitala Klinicznego im. Jana Mikulicza-Radeckiego we Wrocławiu, na trzecim miejscu znaleźli się 

ratownicy Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego w Bydgoszczy.

– Nasze zawody to poligon 
dla ratowników medycznych 
z całego kraju w ekstremal-
nych zimowych warunkach. 
Wszystkie służby: wojsko, 
policja czy straż pożarna mają 
gdzie szlifować swoje umie-
jętności. Stworzenie takiej 
możliwości dla ratowników 
medycznych było przyczyn-
kiem do wymyślenia zimo-
wych mistrzostw – mówi Piotr 
Pieczara z Bielskiego Pogoto-
wia Ratunkowego, współorga-
nizatora wydarzenia.

W zawodach wzięło udział 
37 załóg karetek z całej Pol-
ski. W niespełna dobę byli 
wzywani aż do 9 zdarzeń 
przygotowanych przez orga-
nizatorów, m.in. zatrzymania 
krążenia u turysty w górskim 
schronisku na Skrzycznem, 
w szpitalu w Żywcu do po-
rodu w windzie, do której 
nie można było się dostać, do 
noworodka przyniesionego do 
okna życia w Bielsku-Białej 
czy wypadku w bielskiej stacji 
kontroli pojazdów. – To nie 
są nasze wymysły, a życie. 
Wypadki zdarzają się nagle, 
są nieprzewidywalne. Bywa, 
że odtwarzamy coś, czego 
doświadczyliśmy w pracy 
– mówi Piotr Pieczara. Dla 
ratowników przygotowano 
również zadanie teoretyczne.

Podczas mistrzostw ra-
townicy doskonalą swoje 
umiejętności, ale też uczą się 

współpracy z innymi służba-
mi i świadkami zdarzenia. Tak 
było, gdy musieli przejąć tury-
stę z zatrzymanym krążeniem, 
po dotarciu do schroniska na 
1200 m n.p.m. Na miejscu 
byli inni turyści, którzy za-
reagowali jako pierwsi oraz 
ratownicy GOPR-u. Kolej-
nym walorem wydarzenia 
organizowanego przez Biel-
skie Pogotowie Ratunko-
we, Starostwo Powiatowe 
w Bielsku-Białej i Związek 
Pracodawców Ratownictwa 
Medycznego SPO ZOZ jest 
promocja regionu – Beski-
dów i jego tradycji. Załogi 
działały w trudnym górskim 

terenie, wyjeżdżały z centrum 
mistrzostw w Szczyrku, m.in. 
do ataku padaczki w centrum 
miasta podczas kolędowania 
grupy kolędniczej Przybłędy 
z Przybędzy.

– Załoga dostaje wezwanie 
do ataku padaczki, tymczasem 
podczas udzielania pomocy 
pacjentowi dochodzi do nie-
bezpiecznej sytuacji: kolędnik 
strzelający batem zapatrzony 
w działania ratowników ude-
rza w twarz postronną osobę, 
która ma problem z sercem. 
Uczestnicy zadania muszą 
więc ratować kolejną osobą, 
której życie jest zagrożone – 
mówi Adrian Wala, ratownik 

medyczny z bielskiego po-
gotowia o epizodzie „Wśród 
nocnej ciszy”.

Na uroczystej gali zespo-
łom ratowników medycznych 
gratulowali m.in. przewodni-
czący Rady Powiatu Bielskie-
go Jan Borowski, wicestarosta 
Andrzej Kamiński oraz Bar-
bara Adamska, Dorota Nikiel 
i Grzegorz Gabor z Zarządu 
Powiatu, burmistrz Szczyrku 
Antoni Byrdy, Helena Byr-
dy-Przybyła, radna powiato-
wa i przewodnicząca komisji 
zdrowia. Jednym z gości był 
także Piotr Nowak, dyrektor 
śląskiego oddziału Narodo-
wego Funduszu Zdrowia. (MF)

rusZyła akcja 
„beZpiecZne Ferie 2024”

W województwie śląskim 
ruszyła akcja „Bezpieczne Fe-
rie 2024”, która będzie trwała 
do 26 lutego 2024 r. Chodzi 
o zapewnienie bezpieczne-
go wypoczynku zimowego 
dzieciom i młodzieży, a tak-
że osobom przebywającym 
i przemieszczającym się przez 
teren naszego województwa.

Jak informuje Starostwo 
Powiatowe w Bielsku-Białej, 
państwowe służby i organy in-
spekcyjne monitorują formy 

wypoczynku zorganizowa-
nego dzieci i młodzieży pod 
kątem bezpieczeństwa.

Jak co roku w tym okresie 
działa, utworzona na zlecenie 
wojewody śląskiego, całodo-
bowa interwencyjna linia te-
lefoniczna o numerze: 32 207 
70 77. Na infolinię można 
zgłaszać wszelkie informacje 
dotyczące zagrożeń i niepra-
widłowości w organizacji wy-
poczynku dzieci i młodzieży 
w czasie ferii zimowych. (MF)

nowe radiowoZy policji
W Komendzie Miejskiej 

Policji w Bielsku-Białej uro-
czyście przekazano funkcjo-
nariuszom z komisariatów 
nowe radiowozy oraz pojaz-
dy typu quad. Nowe pojazdy 
zostały zakupione z funduszu 
wsparcia Policji, przy współ-
udziale wielu samorządów 
naszego regionu.

Pojazdy zasilą flotę biel-
skiego garnizonu, ale w rze-
czywistości będą pełnić ciężką 
codzienną służbę w lokalnych 
komisariatach, wspierając 
mieszkańców sołectw i dziel-
nic całego regionu. Ich zakup 
wsparły samorządy: miasto 
Bielsko-Biała, Powiat Biel-
ski oraz gminy Wilamowice, 
Szczyrk, Jasienica, Jaworze, 
Czechowice-Dziedzice, Wilko-
wice, Kozy, Porąbka, Bestwi-
na. Dofinansowanie pochodzi 

również z Wojewódzkiego 
Ośrodka Ruchu Drogowego. 
Jak wyjaśniają w Komendzie 
Miejskiej Policji w Bielsku-
-Białej, współfinansowanie 
takich zakupów to wyraz po-
czucia odpowiedzialności za 
zapewnienie  mieszkań-
com bezpieczeństwa.

Uroczyste przekazanie 
pojazdów odbyło się jeszcze 
przed świętami na terenie 
Komendy Miejskiej Policji 
w Bielsku-Białej. To dziesięć 
nowych pojazdów. Pierwsze 
cztery pojazdy to oznakowa-
ne radiowozy marki Kia Ceed, 
które zasilą flotę Komisaria-
tów nr 1 i 2 w Bielsku-Białej. 
Trzeci taki pojazd trafi do Ko-
misariatu Policji w Czechowi-
cach-Dziedzicach, a czwarty 
do Wydziału Ruchu Drogowe-
go. Dwa kolejne oznakowane 
pojazdy marki Suzuki S-Cross 

rozdysponowano do Komisa-
riatu Policji w Kobiernicach 
oraz Jasienicy. Pojazd nie-
oznakowany trafił z kolei do 
Komisariatu Policji w Kobier-
nicach wraz z pojazdem typu 
quad. Pozostałe dwa quady 
będą wspierać funkcjonariu-
szy w pełnieniu służby w Ko-
misariacie Policji w Jasienicy 
oraz w Wydziale Prewencji 
Komendy Miejskiej Policji 
w Bielsku-Białej. Oprócz po-
jazdów bielski garnizon zy-
skał specjalistyczne walizki, 
analizatory wydechu oraz ka-
mery. W trakcie prezentacji 
przedstawiono możliwości 
jednej ze specjalistycznych 
walizek, których zawartość 
dopasowano do charaktery-
styki wydziału, dla którego 
jest przeznaczona.

W uroczystości wziął udział 
Komendant Miejski Policji 

w Bielsku-Białej inspektor 
Krzysztof Herzyk wraz ze swo-
imi zastępcami, komendanci 
komisariatów Policji, naczelni-
cy wydziałów komendy miej-
skiej, a także samorządowcy, 
których gminy wsparły zakup 
pojazdów: prezydent Bielska 
Jarosław Klimaszewski, wi-
cestarosta Andrzej Kamiński, 
burmistrz Wilamowic Marian 
Trela, burmistrz Szczyrku 

Antoni Byrdy, wiceburmistrz 
Czechowic-Dziedzic Paweł 
Mrowiec, wójt gminy Jasieni-
ca Janusz Pierzyna, pełniąca 
funkcję wójta gminy Jaworze 
Anna Skotnicka-Nędzka, wójt 
gminy Wilkowice Janusz Ze-
manek, wójt gminy Kozy Jacek 
Kaliński, wójt gminy Porąb-
ka Paweł Zemanek, sekretarz 
gminy Bestwina Arkadiusz 
Maj, a także dyrektor Woje-

wódzkiego Ośrodka Ruchu 
Drogowego Maciej Derbin. 
Komendant Krzysztof He-
rzyk podziękował samorzą-
dom za zaangażowanie, wkład 
w bezpieczeństwo i porządek 
publiczny oraz za regularne 
wsparcie finansowe, dzięki 
któremu bielski garnizon Po-
licji jest dobrze wyposażony, 
a policjanci mają coraz lepsze 
warunki służby. (KMP)

Folklor na uniwersytecie

Studenci Uniwersytetu Wolnego Czasu z gminy Wilamowice wzięli czyn-
ny udział w wykładzie o folklorze górali żywieckich, przeprowadzonym 
przez Marię Koszczkę.
Uczestnicy nie tylko usłyszeli fascynujące historie o góralach z Beskidu 
Żywieckiego, ale także mieli okazję do nauki kilku tradycyjnych, żywiec-
kich tańców, jak hajduk czy koń. Na zakończenie wspólnie zaśpiewali 
hymn górali beskidzkich „Szumi Jawor”. (MGoK)

W rejonie schroniska na Magurce Wilkowickiej w Beskidzie Małym można 
podczas ferii spróbować swoich sił w narciarstwie biegowym.
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